
Hll |i|l d M
■A’ ‘-*7- -..å'

TROMS0- 
STUDENTENES 

ORGAN
8* Årgang • nr. 3 

April 1983

tL&IWteltlLL&O

’ k *-( - I z-a téu / i i * / ( ( “* i I M/ I / i i i / z z r -* i i 75 z ^ AJSn - §
\ i I ( > 1 ( v | i 1 k ** V 1 1 v | 1 ( ( ”> ( I J I I I ( 7 i i



WUTHERING HEIGTHS 2

STUDENTERSAMFUNNET 12/3
1-0 til Kaldhol på nøytral banl

«Er samskipnaden til for studentenes skyld?» var tema for debat
ten, som fort kom til å bli dominert av samskipnaddirektør Bjørn 
Kaldhol, Og i Kaldhol møtte pågående studenter en dreven og 
meget veltalende debattant som aldri lot seg drive over på defensi
ven.

Av TORE SVARVERUD 09 
JAN ERIK GJERNES (foto)

Før innledningene ble det pre
sisert at årsaken til at møtet 
ble holdt på Paletten ikke var 
noe bevisst valg av «nøytral 
bane» for oppgjøret, men at 
Brennkantina var opptatt.

Først ut av innlederne var 
lvar Berg. Han ble valgt inn i 
styret for samskipnaden etter 
jul, og er kjent for en slags 
«omvendt sceneskrekk»: Jo 
større og mer hårsår forsam- 
lingen er, jo mer står han på. 
Men her viste han seg fra en 
annen side. Han mente prise- 
ne på samskipnadens tjenes- 
ter ikke sto i noe rimelig for- 
hold til hva vi burde vente. 
«Vi kan gjøre det mye rimli- 
gar sjølv», sa han og han hev-

det at samskipnaden ved å 
tenke for mye bedriftsøkono- 
mi og for lite studentvelferd 
er i ferd med å undergrave sin 
egen eksistens.

Sine kjente takter viste Ivar 
Berg først egentlig når han 
kom til den såkalte «barne- 
hagesaken», hvor ansatte i 
samskipnaden har hevdet at 
de må få flere barnehageplas- 
ser til disposisjon for å få mer 
stabilt personale. «Samskip- 
naden er ikke plaga med at 
ansatte sier opp sine plasser 
— kanskje snarere tvert 
imot,» var Bergs kommentar. 
Han påpekte problemet med 
at studentene har vanskelig 
for å nå fram og bli hørt.

oss likevel». Likevel gikk han 
med på at boligene var dyre, 
men at den prisutvikling som 
har vært på samskipnadboli- 
ger er bare blåbær mot det 
som har skjedd på det private 
boligmarked. «Hadde vi ikke 
effektivisert de siste 4—5 åre- 
ne, hadde leia for en hybel 
vært nærmere 1000 kroner». 
Hva gjaldt «barnehagesaken» 
karaktersierte han den som 
vanlig skikkelig personal- 
politikk. Her tok man pause. 
1 pausen dukket det opp en 
løpeseddel som vakte mye 
diskusjon. Det var usignert, 
men det ble raskt avklart at 
Arnt Johannesen var for
fatteren.

Helge Opsjon innledet de- 
batten ved å ta opp samskip- 
nadens muligheter for å pro- 
testere overfor staten ved å la 
være å betale renter og av- 
drag på lån. Til dette repliser- 
te Kaldhol at han påtok seg 
mange offer for studentene, 
men ikke å gjøre seg straff- 
skyldig for å ikke oppfylle 
forpliktelsene sine.

Jens Bjørnåvold la som 
ventet størst vekt på at stu
dentene må slutte å drive de- 
monstrasjonspolitikk, og gå 
inn i de rammebetingelser 
som eksisterer. Han karakte- 
riserte Arnts løpeseddel som 
idiotisk, og sa at man i stedet 
burde stå sammen.

Diskusjonstemperaturen 
var nå raskt stigende, man be- 
gynte å fornemme god gam- 
meldags «studentersamfunns- 
stemning». Bjørnåvolds inn- 
legg fikk således energisk 
applaus fra et av bordene.

Øystein Aspaas beskyldte 
Ivar Berg for å prøve å 
sprenge en kile mellom ansat- 
te og studenter. Han la vekt 
på samarbeidet mellom uni- 
versitetet og samskipnaden. 
Han var også bekymret for 
den negative omtale „sam- 
skipnaden alltid fikk fra stu
denthold.

Jarle Weigård gikk også 
inn for å legge demonstra
sjonspolitikken på hylla. Hva 
gjaldt «barnehagesaken» syn
tes han ikke at det var noe 
snuskete véd de ansattes øns- 
ker, og at å imøtekomme dem 
var en naturlig del av sam- 
skipnadens personalpolitikk. 
Ivar Berg kommenterte at det 
var ikke noe nytt at Weigård 
var på kollisjonskurs med

studentflertallet, og at dette 
bl.a. hadde som følge at Wei- 
gård ikke lenger representerte 
studentene i samskipnad- 
styret.

Erling Sandsdalen fra sty
ret i studenthuset ville vite om 
Kaldhol ville støtte bevilgning 
til studenthuset i kommune
styret, hvor han sitter som re
presentant for Venstre. Kald- 
hol svarte at han ville det, 
men han tvilte på om særlig 
mange flere en han og røde 
Hermann ville stemme for. 
Han gjorde i samme anled- 
ning oppmerksom på at det 
var valg til høsten...

Per østensen, ansatt på 
Maurtua, var fornærma på 
Utropia. Jens Christian Sme- 
by fra NSU var også skremt 
over avisas utkjør mot de an- 
satte. Knut Johnsen spurte 
om Kaldhol hadde tenkt på å 
prøve Janne Carlson-model- 
len (lavere priser + bedre ser- 
vice fører til høyere omset
ning og økt lønnsomhet) 
Kaldhol mente at samskip- 
naden hadde innført den og 
at samskipnaden var kon- 
kurransedyktige. Diskusjons
temperaturen fikk ny fart 
oppover da løpeseddelforfat- 
ter Arnt Johannessen fikk or- 
det. Han mente «barnehage

saken» var et typisk eksem] 
på hvordan samskipnad 
motarbeidet studentene. W 
gaard syntes A.J. bråkte I 
en bagatell. Kaldhol syn 
«de ansatte» i samskipnad 
har krav på en uforbehold 
unnskyldning fra A.J. f 
dette VÅSET! Han ankla/ 
ved samme anledning N! 
for å ha gitt samskipnaden 
rapp over fingrene når d 
ville engasjere seg for å f 
bedre studiefinansieringt 
Og en husleiestreik skremn 
ingen. «Så mye makt 1 
dessverre ikke studentens 
Arnt J. foreslo så å kjt 
samskipnaden konku 
Kaldhol svarte at det var i 
pelig.

Debatten ga ikke noe kl: 
svar på hvor mye av den i 
tikk som har kommet m 
samskipnaden som har va 
berettiget. Men den viste 
fulle hvor umulig det var å 
gjennomslag for noe av l 
tikken overfor Kaldhol, son 
kraft av sine overlegne sa 
kunnskaper og sine ubest 
delige retoriske evner aldri 
seg bringe ut på tynn is.

Husleieboikott var et ef
fektivt middel, mente han. 
Han avsluttet med å spørre 
om samskipnaden er en umu- 
lighet og man burde finne an
dre former for organisert stu
dentvelferd i.

Helge Opsjøn mente Ivar 
Berg var inne på et blindspor. 
Samskipnaden og lånekassa 
har vært billig velferd for stu
dentene. Når tilbudene har 
blitt dårligere ligger det i de 
rammene staten har satt for 
virksomheten. Det er disse 
som må forbedres, og i kam- 
pen for det har studentene på 
mange måter felles interesse 
med samskipnadens ansatte.

Samskipnadens tilbud når 
bare en del av studentene — i 
Tromsø bor under halvparten 
av studentene i samskipnad- 
hus. Men det er ikke noe mål 
å nedlegge samskipnadene, 
mente Opsjøn. Han frem- 
holdt økte lån og stipend som 
det viktigste velferdskrav for 
studentene.

Som helhet virket det som 
om Helge Opsjøn tok sitt eget 
«felles interesse-argument» 
såpass alvorlig at han var 
redd for å uttale seg i særlig 
skarpe vendinger.

Bjørn Kaldhol hadde an
kommet til møtet uten manu
skript, og -bygde sin innled- 
ning på hva Berg og Opsjøn 
hadde sagt. Han innledet med 
å si at om studentene hadde 
samskipnaden mot seg, da 
burde den nedlegges.

Han la vekt på at sam
skipnaden er en effektiv be
drift, og har ligget lavt pris
messig. «Vi hai* vært for bil
lig» sa han, «men vi har klart
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LEDER: FAGPLUKK
i La dem ikke 

stå alene
I De fire lederne for Folkeaksjonen mot utbygging av 
1 Alta-Kautokeino-vassdraget er dømt i Alta Herredsrett.

For første gang etter krigen har oppviglar- og tvangs- 
» paragrafene blitt tatt i bruk.

Dommen viser til fulle hvem det er demokrati for. 
I Sjelden har styresmaktene stått svakere, saklig sett. 
“ Utredningene som ligg til grunn for utbyggingsvedtaket 

er katastrofalt mangelfulle, de svikter totalt. Fra bota- 
nikerhold er det slått FAST at området ville ha vært fre- 

P da idag, dersom plantelivet hadde blitt kartlagt skik- 
k kelig. Dommen slår på nytt fast at norske syresmakter 
e ignorerer samiske interesser og samisk sjølråderett.
I Blir denne dommen stående er veien opna for økt 
t; kriminalisering. Ikke bare mot naturvern-interesser, men 
k mot alle typer av motstand som makthaverne føler seg 
'e spesielt trua av.

Støtt de bøtelagte!
■ 
5'

Gamle synder 
lt kommer, om ikke redaksjonens arbeidsvaner gjennomgår en 
K grunnleggende forbedring, hvilket er lite sannsynlig, til å bli en 
3, fast spalte. Vi kan således meddele: (Ang. tabber i 
3, marsnummeret). Telefonnummeret vi oppga til kontoret til 
fStudentutvalget, revyen m.m. viste seg å tilhøre museet. (Sen- 

tralborddama hadde mye moro på redaksjonens bekostning i 
‘den anledning.) Riktig nummer (til revyen, studentutvalget,
NSU’s delegatgruppe og styret for studenthuset) er altså 86560 

a linje 291 eller 81784.)
U Kronikken om styringsordninga var forfattet av Arnt Johan- 
K nesen. Som i et utslag av falsk bekjedenhet, noe han ellers ikke 
gier synderlig plaget med, heller ikke hadde signert artikkelen 

I «Langsletlappen 83». Værre & være: Barnehageplass koster 
1830 kr., ikke 810 som vi skreiv.

Flere realister 
og flere jenter
Kvinneandelen blant studen
tene er stadig økende, og er 
nå oppe i over 43 %.

Videre skjer det en for
skyvning i retning realfag, 
som får en stadig større del av 
studentne, mens særlig språk
fag får en mindre del.

Det har videre lykkes en 
student å registrere seg uten å 
oppgi verken fag eller annet. 
Utropia er interessert i en prat 
med vedkommende. Venn
ligst ta kontakt!

Videre: Til myten om at det 
bare er søringer som studerer 
her: Over 4/5 av studentene 
kommer fra Nord-Norge. Og 
over 1/4 kommer fra selve 
Tromsø.

Kompromiss om 
medisinstyring

/
Den heftige diskusjonen ofrr 
styringsstrukturen på medisin 
endte med et kompromiss i 
Universitetstinget. Rektor 
Stalsbergs forslag, som ble 
vedtatt, innebærer en utvidel
se av fagstyret fra 8 til 21 
medlemmer. Men studiestyret 
for medisin opprettholdes, og 
har fortsatt myndighet i 
studiesaker. Videre blir nå de 
enkelte stillinger på IMB øre
merket enten for medisinere 
eller for realister.

«Må ikke vekkes!

Blå glefs 
mot ytringsfriheten

i Forbrukerrapporten fikk sitt siste nummer stoppet. VG 
måtte betale 500 000 for Akers tapte ære. Kåre Kristian
sen fikk stoppet Gateavisa. Tre dommer med kort tids 
mellomrom, som alle er uttrykk for en svært skrem
mende utvikling: Innflytelsesrike personer og nærings
interesser kan tvinge til seg fred for pressens interesse. 
Dette skjer parallelt med at bruderovs-journalistikken 
florerer i pressen. Det blir stadig mindre spørsmål om 
hva det er tillatelig å skrive, men om hvem det er tillatt å 
skrive noe om.

Idag kan man se på dette som vage overtramp og til- 
Jeldige arbeidsuhell fra domstolene. I morgen kan det 
være de forhold ytringsfriheten i Norge har. Det er all 
grunn til å rope varsko når sensurfanatikerne begynner å 
røre på seg. Det blir fort et spørsmål om å stoppe eller 
stoppes.

Hovedaiimøte pågår»
Det var altså hovedaiimøte mandag 14/3. Ikke noen 
dramatisk begivenhet. Snarere tvert imot. Møtet fo
regikk i all gemyttelighet foran «huset»’s knitrende 
peis. Men verken de trivelige omgivelsene eller den 
innholdsrike sakslista så ut til å ha virket særlig lok
kende på «massene». Knapt 20 mennesker hadde 
funnet veien dit. Og trekker man fra div. tillitsvalgte 
som var kommet for å holde orienteringer og lignen
de, kunne møtet fått plass i en personbil.

Første sak var de ansatte i sams- 
kipnadens ønske om å annektere 
6 studentplasser i barnehagene. 
Forslag til uttalelse hvor det ble 
protestert, ble lagt fram. Jarle 
Weigård, som tydeligvis hadde 
skifta mening fra studentsam- 
funnsmøtet to dager tidligere, la 
fram et mer forsiktig og høflig 
protestforslag. Som ble vedtatt 
mot 1 stemme.
Neste sak: Noen som hadde lyst 
til å bli med til NSU’s landsting 
som observatør? Ingen ville.

Studentenes boligsituasjon: 
Man vedtok:

«Myndighetene må snarest 
komme med konkrete tiltak som 
kan forbedre de uheldige virk
ningene omleggingen av lå
nerammene i husbanken har hatt 
på hybelleiene. Bokassene i 
Breivika er en skam for universi
tetet i Tromsø og bør snarest 
overflødiggjøres.» Prest vann 
sommerhotell. En virkelig dårlig 
forretning, viste det seg, det 
mangla en null i underskuddstal- 
let i sakspapiret. SU fikk i opp
drag å lodde stemninga for 12- 
månederskontrakter før man ga 
seg til å mene noe om det.

Sak sju. Rettshjelp for studen
ter. Sosialsekretæren orienterte 
om et prosjekt som er på gang i 
Bergen.

Nedlegging av NSUs delegat- 
grupper: M

Arnt Johannesen syntes fors
laget var ille, NSU mister 
grunnplanet sitt. Jens Christian 
Smeby var kommet fra Oslo for

å reklamere for forslaget. Han 
syntes motstanden var merkelig, 
og la vekt på at nedleggingen 
kunne løse vriene problemer på 
andre læresteder. Men han fikk 
ingen med seg. Når han ble be
skyldt for ikke å forestå for
holdene i Tromsø, og måtte ryk
ke ut og oppklare at han faktisk 
studerte her skyldtes ikke mis
forståelsen bare hans pertentlige 
Oslomål, men også at han helt 
tydelig oppfattet seg selv som re
presentant for NSUs sentralledel
se, og ikke for Tromsøstudente- 
ne. Og han fikk bare sin egen og 
to blanke stemmer med seg.

En orientering om organi
sering av fagråd viste seg å være 
fullstendig uten -relevans for 
Tromsø og burde vært strøket av 
dagsorden.

Ny sak: Oliver Grundnes har 
trukket seg fra samskipnadsty- 
ret. Forslag: Vara Stein Ovesen 
rykker opp som fast rep. Ny 2. 
vara: Frank M. Larsen. Begge 
IFF-studenter (nesten «selv
følgelig», det virker som det er 
mer sprell i fiskerifag enn i resten 
av universitetet til sammen). In- 
gen protester. Møteleder Kari 
Riddervold (fra gjett-h vilket-in- 
stitutt) erklærte dem for valgt.

Eventuelt: Reinholdt Fieler ga 
en stemningsrapport for det 
kommende tingmøte: «Dem 
krangle jo alle seg imella». All
men tilslutning til forslaga hans.

— Isbjørnen i Tromsø har våknet av vinter- 
dvalen og ser med gru frem til en sommer i 
stiv positur foran en eller annen butikk.

Nedleggingar av 
skoler i Tromsø?
Dette spørsmålet ble stilt på et 
møte i Tromsø Lærerlag som tok 
for seg temaet arbeidsløyse blant 
lærarar.

Arthur Olsen fra skolekonto
ret sa blant annet at dersom 
prognosene om nedgang i barne
tallet slår til, vil det være umulig 
å opprettholde ein slik arbeids
mengde som det no. Ein er kom
met til eit punkt der det er nødt 
til å bli nedskjæringar. Han for
talte at det også kunne komme 
på tale å legge ned skoler. I det 
hele tatt var det bare dystre ut
sikter.

På møtet ble det også lagt 
fram prognoser som viste at elev

tallet i Tromsø vil synke med 
1000 elevar på barnetrinnet og 
500 elevar på ungdomstrinnet 
fram til 1988. Fra Tromsø Læ
rarlag si side blei det hevda at det 
kostar omtrent det samme å ha 
ein lærar i arbeid som å la han gå 
arbeidsledig. Det blei også hevda 
at dersom arbeidsmiljøloven 
hadde blitt gjennomført for læ
rarar hadde det ikkje vært ar
beidsløyse blant lærarar. Det er 
eit misforhold mellom mål og 
ressursar i skolen vart det sagt. 
Ellers merka vi oss at det var 
svært liten interesse for å bli 
overført til Tromsdalen skok 
blant lærarane.

Ned med kirka!
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I
— Ah, endelig en hvit mann! 
Dr. Livingstone i pressume? 
Velkommen til koloniene — 
og ta med en øl til meg også.

— Ikke det at jeg er rasist
— jeg har et jakkemerke ett 
eller annet sted som beviser 
det motsatte — men alle disse 
brune og røde og rent ut sagt 
svartsmuskete skikkelsene 
som benker seg rundt borde
ne her og snakker røversprå- 
ket sitt om varder og nut og 
klister og plaster og spjelk og 
kjelk, det gjør meg grøssen. 
Og så denne eimen av stekt 
kjøtt og olje — sololje. Det er 
påsken som har skylda for alt 
sammen. Det var ikke Jesus 
som avskaffet hedenskapen, 
det var han som innførte den. 
For du er vel ikke i tvil om at 
det var mesteren selv som den 
belivete påsken for nesten to 
tusen år siden innført det lys- 
fylte utendørs solritualet vi 
feirer den dag i dag. Han red 
jo på esler, reket omkring i 
offentlige parker, spiste store 
middager (ihvertfall en), og 
hang omkring utendørs både 
natt og dag. What a swinging 
life! Nå oppgir riktignok bi
belen at det var elendig vær, 
men alle kan jo ikke være så 
heldige som oss i Tromsø. .. 
Ok da, kjøp deg en halvliter 
til og TA MED EN TIL MEG 
OGSÅ — men lit kvikt, for 
nå braker det løs her!

II
Nå Dr. Livingstone, la du 
merke til hvor kjapt og ky- 
nisk jeg feide over påsken og 
korsfestinga og alt sammen i 
løpet av en pils? Det krymper 
seg litt i barnetroen, hva? Det 
jeg spekulerte i kalles «Me- 
fisto-effekten», den har vært 
dyrket ihvertfall siden sen- 
antikken især blant studen
ter. Dt er den jeg egentlig vil 
preike om. Mefisto-effekten 
bygger på at det alltid er hip- 
pere å banne i kjerka enn å 
synge salmer der. Forutsatt at 
det er du som banner. Hvis 
du har tenkt å banne i kjerka 
og noen andre gjør det først 
er det bare flaut, og hvis du 
virkelig synger på salmene og 
noen kommer inn og banner 
lyder det sant å si helt jævlig. 
Så bann først, det er tryggest, 
helt ufarlig er det også. Tid
ligere hendte det jo folk fri
terte deg for sånt, men i våre 
dager blir kjyrkelyden berre 
fyllt at en uklar blanding av 
sorg og raseri og motvillig be
undring. De mumler seg imel
lom at der går han som turte 
— tvileren, Mefisto!

Og ålreit, dette handler

Studenthybler i Vestregata?
En gledelig «kanskjenyhet» til 
studenter som har tenkt å bli her 
noen år til, og synes Prestvann, 
Storskogåsen og 0. Breivang lig
ger avsides: Samskipnaden har 
planer om å kjøpe Vestregt. 46 a 
og b og føre opp hybelbygg der. 
Tomtene inngår i kommunens 
plan for fortetting av sentrum, 
og det er sannsynlig at kommu- 
nen vil la tomtene gå for en ri

11
selvsagt ikke om beinharde 
jesuitter, men om tro stort 
sett, og især blant oss hid- 
ningane, som dei seie i Stav
anger. Det boiler nemlig ned 
til at «Tro er ufikst — 
Uansett». Folk som tror mis
ter humoren og den lille iro
niske distansen og blir gjerne 
ubehagelige på tomannshånd. 
Buksene deres sitter helt gæ- 
ernt og ikke liker de å le av 
seg sjæl heller. Fytterakkern! 
Mefisto-effekten, det er å væ
re so cool at du ikke tror på 
noen ting i det hele tatt. Det 
er nemlig den eneste måten å 
sikre seg mot at det kommer 
en som er enda coolere og fin
ner den patetiske troen din på 
ett eller annet lite og snilt som 
du var sikker på du hadde 
gjemt bort så bra at ingen 
visste om den. For finner en 
av Mefistoeffektens mestere 
den, da er du så lost at du like 
gjerne kan legge deg ut til 
ulvene for å krepere med en 
gang. Uansett om troen din 
var på Gud i blomsterbedet, 
menneskeheten, de gode 
øyeblikkene, kjærlighetens 
makt eller hva.

— Ja, skål igjen, videre 
bærer det. Altså: Enten tror 
du. Da tror du på noe annet 
enn deg sjøl, din pyse. Eller 
så tviler du, og da tviler du på 
alt annet enn deg sjæl. Gans
ke tøft! (Det finns de som 
kjører seg helt ut og begynner 
å tvile på seg sjæl i tillegg, 
men glem dem. Sånt blir det 
bare forvirring og moderne 
romaner av.) Men. Det er all
tid et men. Både her i ishavs
byen (God Jul!) og andre ste
der. Det er et men ved Me- 
fistoeffekten også, ihvertfall 
en trøblete ting. Den kan 
nemlig bli litt som å ligge flatt 
ut på et hustak og skyte på alt 
som rører seg der nede på ga
ta. De har full kontroll men 
det blir nokså tomt og trasig i 
lengden. Men skitt au Dr. 
Livingstone, sats på Mefi
sto-effekten likevel du. I det 
knallharde racet om den co- 
oleste trenden er Mefisto-ef
fekten en garantert sikker 
vinner for åtti-åra — for alle 
patetiske feiginger som ikke 
vil bli blanda borti noe.

— Og for nå ikke å risikere 
at du din bleike satan skal 
bruke Mefisto-effekten mot 
meg, din egen stambords- 
guru, skal jeg felle dommer 
over meg sjæl: «— Der slapp 
det ut av ham til sist — han 
var en tråkig humanist!» Skål 
da!

melig pris, men til gjengjeld for
lange høy utnyttelse og rask 
bygging. Dette skulle passe bra 
med samskipnadens planer. (Og 
for å avlive den hvordandet- 
nåkanhaseg seigliva myten om at 
Utropia bare er negative mot 
samskipnaden: Dette forslaget 
likte vi! Plass på venteliste for 
hybel der er herved bestilt.)

Madonnaer og skjøge: 
Erling og Hanna
Vi var der alle sammen. 
Klamme hender om 
brune flasker til 15 
kroner. 
Forventningsfulle — 
unger benka til sirkus. 
Send inn the clowns, — 
og la dem fortelle oss 
hvor mannfolka er blitt 
ført (!) av 10—15 års 
kvinnekamp. 
Og klovnene kom. 
En stortingsklovn, en 
bergenser, en forbeina 
kvinnefronter, og 
sjølsagt den sikreste 
klovn av dem alle — en 
Kr.f’er, stakkars mann.

Av Berit Si^stocl 
Foto Jon Erik Gjernes
Alle ingredienser til kaos var til 
stede, men dessverre, dessverre 
— de helt store kontroversene 
uteble. Litt kokkettering blei det 
jo. Hanna Kvanmo — «Æ står 
nu hær som ei popsangerinna
med mikrofon».

Erling T. (E.T.?) Gjelsvik 
kom til Tromsø kanskje mest 
som forfatter av to omstridte bø
ker, i hvert fall når det gjelder 
kvinnesyn.

Sjølsagt satt mange der og 
venta på de store provoserende

... som tenker med galleblæra i stedet for med hodet.

Balle Klorin si soge
Ein sers sver stut er det, og han 
heve fengji eit farleg svart ho- 
mør, guten. Bringa er digar 
som ei brei lemma låvedør og 
breidda mellom beina er minst 
ein lång meter, — sjøl om han 
er korkje hjolbeint eller noko 
liknandes — heller litt inntil- 
beins vil eg seia. Så hevi honom 
svære, livsfarlege hønni med 
monga gørrkvasse taggar på, 
nykvessa som berre fanden ty
kjen til eit kvart høve.

Når han vrengjer kvitaugot 
er han ikkje grei, guten. Men

«Ho e nu velsigna jordnær, da!» 
teser fra «hard mann»-fronten. 
Vel, de kom ikke. Trygve Lo
rentzen, varaordfører i Tromsø, 
prøvde etter beste evne å gi et 
svar på det spørsmålet som skulle 
debatteres.

han hevi nok gjengi der, spar- 
kut i tuftane og stonge mot sny- 
fonni — og aldri teke til sjøl- 
tekt mot anstenduge menneskje 
— før.

Eg berre vart der — ana ikk
je nokon tingen om farefulle 
snyftandes beist. Alt vart frede
legare enn sjølvaste freden. Då 
med eitt braut eit grueleg snerr 
lofta. Det vart verst enn båe 
Tarzan og Jane — eit grueleg 
snerr var det.

Eg brott-vende og der stagde 
honom og stamput. Frauden

«Kor ha så kvinnebevegelsen 
ført mannen? — Tel vanvidd!»

Gjelsvik åpna med Picasso og 
Porno-Hagen. Picasso fikk stå 
for den misforståtte liberalismen
— tida da mann var menn og 
kvinner var et stykke kjøtt med 
hull i — da progressive menn 
gikk på horehus og kalte det et 
spark mot hykleriet.

Mellom Picasso og P.H. fin
nes restene av denne blåøyde 
kampen mot puritanismen, og 
der finnes kvinnebevegelsen. 
Gjelsvik roste dagens kamp mot 
porno, men fikk med at også i 
denne kampen finnes «hissige fe
minister som tenker med galle
blæra i stedet for med hodet».

Gjelsvik snakka mye om den 
progressive mannens karriere og 
æra — før, under og med kvin
nebevegelsen. Om den myke 
mannen som blei en realitet — og 
snart en karrikatur.

Om nye strategier i selskaps
livet «sjekking». «Menn skulle ta 
kvinnebevegelsen oftere med i af- 
tenbønnen sin,» sa Gjelsvik. Og 
da satt jeg igjen med et spørsmål
— hvilke menn, Gjelsvik, de pro
gressive eller de «andre»?

Gjelsviks historie var engasje
rende — men mangelfull. Man
gelfull fordi den handla om ny
anser. 1 miljøet omkring raddi- 
sjenter og raddisgutter blir det 
gjerne slik.

Lill Lindfors var med i inn- 
ledninga: ... tenk å ha ham i en 
skuff og ta ham fram når det 
passer. . . Tenk at dette har vært 
kvinners stilling i mange år, som 

sto honom om kjeft ut, og ra
sandes raukskuar forlet nase
bora.

Eg så berre kvitaugot vrengs- 
tust førenn eg tok beina på 
nakkut og sprangut. For seint, 
for seint. Hønni stendi meg i 
baken og eg vert lofta tel him- 
muls i ei faderleg fart.

«grooooumff, grooooo- 
umff» sagde honom og sette av 
garde. Eg dinglu der på hønni
— og ynskte det var eit mareritt
— det var det ikkje. 

kapitalens reservearmé, som 
lønte golvslitere med man 
sjefer. Mange kvinner står i 
pa den dag i dag. Gjelsvik ne 
ikke disse. Blir kvinnekår 
for vanskelig hvis den går ul. 
det progressive miljøet?

Og så var det noen minu 
pause før vi «gikk løs på» H: 
Kvanmo, som kom med i 
gullkorn både fra bibelen og 
tragiske Beer-Børre Knu 
dommen. Hanna hadde ikke 
tid vært omgitt av progrei 
menn, men hadde tvunget er 
te menn til å bli progressive 
hun.

Hun hadde ei innledning 
tok opp de praktiske kra 
kvinnekampen. 6-timersdi 
for eksempel. Hvor Hannar 
te kvinnebevegelsen hadde 
mannen? — Noen til sannl 
erkjennelse, sa hun. Hun e 
velsigna jordnær, da!

I si innledning gjentok A 
Brantenberg mye, både fra 6 
vik og Kvanmo. Trygve Lor 
zen fant til slutt ut hvilket 
han skulle stå på, men det 
tid. Og da er vel det meste 
om den innledninga.

Debatten kjørte seg sjø: 
fast, en kom ikke særlig le 
enn å stille spørsmålstegn 
Gjelsviks nye madonnaer 
kvinnesakskvinnene.

Ellers er det ikke mer å til 
enn at pilsen kosta 15 krone 
det var Samskipnaden som 
ute — og det var vanskelig 
sitteplass. Har Studenter* 
funnet våkna igjen.

Den vakne sanninga var ate 
fekk ein aeresrundut i inr 
hengningut på hønni, føren 
han dengde meg i bakkut o 
maste meg utover. Det er gud 
sens sanning at dette er sant
— eg vart ganske sikkert ikk.i 
forplantningsdukteg på 6 viki
— minst. Era var tapt, men I' 
vet så vidt i behald.

Framleis ser eg honom — i 
sparkut honom tuftut att — Q 
ser sers oskuldeleg ut — men f 
veit. . . Han er døpen Ball 
Klorin. Eg har liste meg borti 
gjerdet og kalla honom «Bal 
Klorin — ditt odyr». Men ha 
høyrde ikkje — eg kviskra nen 
lee — av sikkjerheitsomsut.

L



PYTT I PANNE

NSU-vogna er ikke helt av siste modell. Men det er kanskje betegnende?

Av
Arnt Johannesen

17.—19. mars gikk NSUs (Norsk Student Union) 
landsting av stabelen med brask og bram. For en 
som ikke har vært med på dette før, framstod he
le greia som et kjempesirkus, der kommende po
litikere og byråkrater møttes til styrkeprøve. Sett 
fra sidelinja eller kanskje mer korrekt fra en som 
stod langt bak mål, syntes dette som det reneste 
kaos. Med ca. 100 deltakere, der de fleste både i 
og utafor politiske grupper mer eller mindre had
de egne meninger, måtte det bli slik. Heldigvis har 
man gjennom erfaring lært å løse dette problemet 
ved å dele delegatene i grupper, slik at problemer 
stort sett er løst før man samler seg i plenum for å 
stemme over de ulike saker. Det var ikke så greit 
for en skårunge å ramle ned i dette. Før avreise 
hadde det ryktes om fraksjonering i de forskjel
lige fløyene. Man har jo sitt politiske syn, og det 
var ikke så greit å skille venn fra fiende.
Men etter ei stund skjønte man 
sånn omtrent hvem det kunne 
være lurt å stå på godfot med. 
Noen politisk tungvekter har 
man aldri vært, så det ble til at 
en slang seg på lasset til sine 
likesinnede i håp om å få egne 
saker talt. Stort sett gikk det 
bra.

Første dag gikk fint uten de 
helt store konfrontasjoner, 
men så var det heller ikke de 
største sakene som det ble dis
kutert eller votert over. Disse 
kom ikke før neste dag. Den 
kanskje mest kontroversielle av 
dem alle, var forslget fra leder
ne i NSU om å nedlegge dele-

Utdanningspolitiske saker
Landstinget i NSU går i mot 
tendensen som nå viser seg med 
hensyn til å skjære ned antall 
studieplasser og begrense opp
tak til høyere utdanning. Ut
viklinga de siste åra har vist at 
det har vært vanskelig å forutse 
hvilke typer arbeidskraft en vil 
trenge i framtida. Universitet 
og høyskoler har derfor et stort 
ansvar når det gjelder å gi all
sidig og framtidsretta utdan
ning. Utdanningskapasiteten 
må holdes oppe også innen sek
torer som tilsynelatende har 
mindre etterspørsel på dagens 
arbeidsmarked. Dagens pro- 
blem er ikke først og fremst et 
problem med overproduksjon 
innen visse sektorer, men et 
problem med arbeidsledighet 
generelt. En god del av skylda 
kan man tilføre krisa norsk 
økonomi er inne i. Dette gjør at 
staten prøver å skjære ned på 
ressursene til uproduktive sek
torer. En reduksjon vil bare 
forflytte problemene fra et sted 
til et annet. Dersom antall plas
ser til høyere utdanning reduse
res, vil flere gå fra videregå
ende skole til arbeidsmarkedet 
som fra før er trangt. Om det 
skulle vise seg at det blir en 
overproduksjon innen visse 
sektorer, ligger ikke løsningen i 
å skjære ned på antallet stu
dieplasser, men i en omforming 
av den aktuelle utdanningen 
slik at den åpner for flere yr
kesmuligheter. Ved universite
tene i Oslo og Bergen planleg
ger man å opprette 4-årige yr
kesrettede studier i økonomisk- 
administrative fag der ikke len
ger grunnfag skal være minste 
enhet. En oppsplitting av 
grunnfag vil etter NSUs syn vir
ke negativt, og gjøre det vans
kelig for studentene å få over
sikt over det stoffet de arbeider

gatgruppene. Denne saken av
fødte mye diskusjon og ra- 
balder. lnteresserte kan lese 
mer om dette lengre nede på si
da. Andre saker av interesse 
som ble diskutert, var utdan- 
nings-politiske og og studentso- 
siale saker. Også disse er nær
mere omtalt på denne siden.

Ellers var det representanter 
fra NSUs søsterorganisasjoner 
i Finland, Sverige, Danmark og 
Frankrike tilstede. Den største 
applausen høstet imidlertid 
Finlands representant da han 
overrakte lederen i NSU en 
pakke kondomer som sitt bi
drag til å bedre den norske stu

nned. På bakgrunn av de be
grensede faglige ressursene i 
Norge mener NSU det er uhel
dig at universitetene kaster seg 
på en popularitetsbølge og til
byr dette. Høyskolene og uni
versitetene bør heller stimuleres 
til å utvikle de områder der 
man allerede innehar betydelig 
kompetanse istedet for å kaste 
seg ut i konkurranse med eks
isterende institusjoner. NSU 
synes derfor at slik utdanning 
skal gis i samarbeid mellom 
universitetene og høyskolene 
på de største lærestedene og i 
Nord-Norge ved UiTø.

Andre ting som ble tatt opp 
på LT, var regjeringas politikk 
overfor høyere utdanning og 
departementets politikk over
for de regionale høyskoler. De
partementet har kommet med 
endringsforslag som går ut på å 
fjerne gruppeeksamener og ka
rakterene stått/ikke bestått. 
Det samme vil også kunne skje 
med hjemmeeksamener. Disse 
eksamensformene har i stor 
grad lagt opp til en integrering 
mellom arbeidsform under 
studiet og eksamen, og har gitt 
et bedre bilde av kandidatens 
kunnskaper og evne til selv
stendig og kritisk behandling 
av stoffet. Det har vært mye 
motstand mot disse endrings
forslaga, uten at de foran nevn
te synspunkter er tatt hensyn 
til. Saken skal sannsynligvis 
opp i Stortinget, der erfaringe
ne med siste års alternative eks
amensformer skal diskuteres. 
Endringene som eventuelt må 
komme, må vurderes innenfor 
de allerede eksisterende for
mer, slik at svakhetene lukes 
vekk.

Universitetene og høyskole- 
ne er i dag i den situasjonen at 
de blir pålagt å opprette nye

dents stadig dårligere økonomi, 
samtidig som han oppfordret 
alle til å begynne å bruke dette 
økonomiserende vidunder- 
middel. Tredje dagen var kan
skje den mest spennende, for 
det var da det skulle avgjøres 
hvem som skal styre NSU i det 
kommende år. Dette foregikk 
heller ikke helt uten brudulje. 
På forhånd var det satt opp ei 
liste over kandidatene som stil
te til valg. Alle politiske syn var 
representert her, og tilsammen 
ville det bli 10 repr. i det nye 
AU mot tidligere 8. Idealistisk, 
men dårlig løsning etter mi 
mening. Dette fant også en del 
av kandidatene ut, så de trakk 
seg i tur og orden.

Radikale Fellesfrontere og 
kommunister var ikke villige til 
å sitte i et AU med medlemmer 
som ifjor gikk i mot husleie
streiken og som støtter husleie- 
økningen. Tilslutt var det bare 
5 kandidater igjen som stilte til 
valg, og det ble innkalt til nytt 
møte på kammerset der valget 
lenge og møysommelig var blitt 
diskutert. Kaoset nærmet seg 
det fullkomne og gemyttene 
kom i kok. Det ble tisket, vis
ket og gjettet, samtidig som de 
ulike fraksjoner tok til å tenke 
ut ny strategi. Gleden over det- 
te varte ikke lenge, for like fort 
som valggruppen var gått inn 
på det hemmelige rom kom de 
ut igjen. En eller annen hadde 
funnet på noe smart. Ny vote
ring avkom og denne gang med 
bare 8 kandidater. Kandidatene 
fra Grønt Gras og de konser
vative var kuttet ut. Like greit

studietilbud samtidig som 
rammebevilgningene skjæres 
ned. Problemet foreslås løst 
ved å overføre midler og stil
linger fra såkalte lavkonjunk- 
turfag til høykonjunkturfag. 
Dette kan ikke NSU godta, og 
vil kjempe for en økt ressurstil
gang til institusjonene, slik at

Studentsosiale 
saker
Dette var også en sak som fikk 
visse elementer i LT til å flam
me opp. Sakene som ble tatt 
opp under dette punktet, var 
studentenes boligsituasjon og 
studiefinansieringa.

Flertallet av NSU sine med
lemmer bor ikke på studentby 
eller andre steder samskipnade
ne besitter. Bare 1/4 gjør det. 
Utviklingen av boligtilbudene 
og den offentlige politikk de 
siste årene har medført drastis
ke økninger i boutgifter for de 
fleste samfunnsgrupper. Den 
viktigste årsaken til dette er de 
nye reglene i Husbanken. Spe
sielt studentene er blitt rammet 
hardt, da de ikke har mulighet 
til å trekke rentene fra på skat
ten, og borteboerstipendet har 
ikke fulgt tritt med kostnads
utviklingen. På det private 
markedet blir studentene i stor 
grad utnyttet som boligsøkere 
av formidlingsbyråer og boligs- 
pekulanter. De siste årene er 
det registert en omlegging av 
studentenes boform. Flere og 
flere synes å gå sammen om å 
kjøpe gamle boliger og leiegår
der for å starte opp bokollekti
ver. NSU vil derfor i kom
mende periode gå inn for å få 
til alternativ boligformidling på

det, for med så mange kokker 
med så ulike syn, ville det blitt 
et kjempesøl i Løkkeveien, 
Oslo. Det nye AU består av Ra
dikal Fellesfront, som også har 
lederne, Norges Kommunistis
ke Studentforbund, Uavhen
gige og Sos.front som ved dette 
valget tapte hegemoniet i NSU.

LT vedtok også et forslag fra 
venstresida som går ut på at 
NSU må arbeide for å oppnå 
forhandlingsrett med staten, på 
lik linje med andre interesseor
ganisasjoner. Så får tiden vise 
om det vil komme noe brukbart 
ut av dette. I alle fall er det et 
mer kamvillig AU som nå har 
overtatt.

ikke enkelte sektorer skal lide 
pga. andre.

Det har også vært på tale å 
lukke det juridiske fakultet i 
Oslo. Årsaken til dette er visst
nok den prekære plassmang
elen. Dette er et problem som 
må løses ved å sette inn økte 
ressurser, ikke ved å sperre for 
opptak av nye studenter, heter 
det i en uttalelse fra NSLh

lærestedene, og samtidig arbei
de for å få til finansierings
ordninger for medlemmer som 
vil starte egne bokollektiv, en 
sak som de aller fleste sikkert 
vil gi sin helhjertede tilslutning 
til. Ellers var det fremmet et 
krav om studentens barne
hagetilbud som krever at 
utbyggingstakten av student
barnehager økes og at staten 
følger opp sitt eget vedtak om 
velferdsmeldinga. Dessuten må 
alle studenter tilbys gratis plas
ser for sine barn.

Når det gjelder studiefinan
sieringa, så skal arbeidet med 
større stipendandel prioriteres. 
1 tillegg må det legges vekt på 
sosial sikkerhet og tilbakebeta
ling etter økonomisk evne. Vi 
står nå foran en avgjørende fa
se mht. studiefinansieringa og 
velferdstilbudet for studenter 
her i landet. Det må komme en 
ny Langslet-lapp og det må bli 
varige særordninger for hybel
husene. Borteboerstipendet 
skal dekke meromkostningene 
ved å bo borte og alle reelle 
borteboere skal få det. Ei ord
ning med sosial sikring i stu
dietida er også et krav.

Organisasjonssaker
FAGRÅD

Første gang ideen om å oppret
te fagråd innenfor NSU oppsto 
høsten -82 etter at studentene 
ved Norges Handelshøyskole 
flere ganger hadde uttrykt at 
det var en del fagpolitiske inter
esser NSU ikke var i stand til å 
ta seg av, som studentene ved 
NHH hadde. De ønsket seg et 
forum der fagsaker kunne dis
kuteres. Hvis ikke dette ble ret
tet på, ville NHH gå utenom 
NSU for å få orden på dette. 
AU i NSU så på saken, og fant 
det tilrådelig å få til en organi
sering som tilfredsstilte deres 
krav. NHH mente at ei organi
sering etter fagområder ville 
være det beste. Hvilke fag som 
hører sammen, er det ennå 
vanskelig å si noe om. Saken 
var oppe på siste landsting, der 
NHH fikk i oppgave å prøve ut 
hvordan dette vil fungere. I 
første omgang er det snakk om 
en prøveordning på ett år, og 
ved neste LT skal det legges 
fram rapport fra NHH om de 
erfaringer som er gjort. Hvis 
disse er positive, er det stor 
sannsynlighet for at noe liknen
de kan prøves på andre fag. 
Ved medisinstudiet har man 
allerede fått til en organisering 
lik denne, der man tar opp fag
lige interesser. Erfaringene der
fra synes visstnok brukbare.

DELEGATGRUPPENS 
SKJEBNE

Den saken det kanskje var sett 
frem til med størst spenning 
ved dette landstinget, var dele- 
gatgruppenes videre skjebne et
ter at lederne i NSU hadde 
foreslått dem nedlagt fordi de 
angivelig ikke virker godt nok. 
De fleste som kjenner til NSUs 
struktur, kan vel si seg enig i 
dette, men å nedlegge delegat- 
gruppene så lenge man ikke har 
noe bedre å sette i stedet, virker 
billig. Utfra den generelle for
ståelsen av at DG-ene ikke 
fungerer som de burde, ble det 
fremmet forslag om å nedsette 
en komité for å vurdere deres 
arbeid på lærestedene. Det var 
under utarbeidelse av mandatet
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til denne komitéen det oppstod 
problemer mellom de forskjel
lige politiske grupperinger. For 
at saken ikke skulle kjøre seg 
fast, ble det inngått et kom
promiss mellom sos.fronterne, 
som hadde foreslått nedleg
ginga, og kommunistene. Etter 
at dette mandatet var blitt dis
kutert lenge og vel, satte sos.
fronterne fram et nytt forslag 
og sirkuset var i gang. På nytt 
ble det inngått kompromiss 
mellom disse to partene, og en
da et forslag så dagens lys. Et
ter å ha tenkt seg om, fant 
kommunistene ut at de ikke 
kunne gå god for det siste man
datet, så de trakk forslaget. Det 
inneholdt i for stor grad å ak
septere de høyeste lærestedsor- 
gan som NSUs lærestedsorgan. 
Altså en akseptering av statens 
inntreden, med dens regule
ringer. Dette forslaget ble like
vel fremmet av andre, og ved 
votering fikk det flertall.

På NSU hold har det lenge 
vært snakk om å forbedre kon
takten med grasrota på univer
sitetene. Man vet det diskuteres 
ivrig på kantinene og andre ste
der, og denne aktiviteten vil 
NSU prøve å fange opp. Dette 
tror man vil skje hvis DG-ene 
fjernes og erstattes med høyeste 
lærestedsorgan. En utrolig og 
banal tanke.

Om delegatgruppene ned
legges, betyr det for Tromsø at 
en aktivitet som er svak fra før, 
svekkes ytterligere. Å nedlegge 
delegatgruppene, er å snik
myrde siste rest av den politiske 
aktiviteten som foregår utenfor 
instituttene ved universitetet 
her. Dette kan NSU neppe væ
re tjent med. Komitéen som ble 
nedsatt består både av tilhenge
re og motstandere av forslaget 
til NSU-lederne, og det er lite 
trolig at man vil komme særlig 
lenger enn man er i dag. Til det 
er det altfor stor uenighet om 
denne viktige saka. Målet med 
komitéen er å få konkrete for
slag på bordet til neste LT, slik 
at det kan tas en avgjørelse med 
eventuelle lovendringer for or-



JUDO 6

Judogruppa

Gunnhild,
kvifor begynte du på Judo?
— For å få mosjon. Sports- 
forma tiltalte meg. Det er all- 
sidig og hard trening. Vi får 
trent alt mulig slik som styrke 
og kondisjon.
— Er det berre trim eller har 
du ambisjonar?
— Det er mest for trimmen.

Judo er verdens åttende største idretts
grein. TSI — Judogruppa blei starta våren 
1980. Den har cirka 30 medlemmer, litt 
ustabil medlemsmasse. Over to tredjedelar 
av medlemmene er jenter. Gruppa har som 
målsetting å starte nybegynnerkurs kvart 
semester.

Tøkst og foto:
RAGNAR LURÅS

Kva er Judoklubbens formål? Vi 
rettar spørsmålet til Gunnar 
Hartvigsen, trenar og nestfor
mann i Troms Judoutvalg.

— Det er først og fremst å gi 
eit tilbud til studentar som vil tre
ne judo. Treninga er lagt opp

som mosjonstrening, men på sikt 
er vi interessert i å få i stand eit 
konkurranseparti av utøvarar 
som er villige til å satse. Sjølv om 
konkurransemulighetane er dår
lige i Nord-Norge. Judo er ein 
ung sport i Nord-Norge, nå har 
dere sjansen til å bringe han vida
re.

— Vi legg vekt på allsidig tre
ning som består av mykje ge

nerell fysisk trening. Det skal ve- 
ra moro også, ikkje berre ein
sidig teknisk trening. Men du 
skal føle at du har trent når du er 
ferdig.

— 11.—13. mars hadde TSI- 
Judogruppa invitert Gry Alek- 
sandersen, KS1—Oslo til tre- 
ningssamling. Samlinga blei ar
rangert med utøvarar frå heile 
Tromsø-området. Dei blei først 
og fremst lagt vekt på kamptre
ning. Gry er mangeårig lands- 
lagsutøver, EM- og VM-deltager, 
og har ein rekke gode plassering
ar også i internasjonal sammen
heng å vise tilbake på. Trenings- 
samlinga blei ein sportslig suk- 
sess.

— Judogruppa henvender seg 
til eit breidt spekter av studentar.

1 år har vi starta eit parti for for
eldre med barn, for også å gi eit 
tilbud til dei. Dette har vist seg å 
vera ein suksess, og utgjer idag 
det største treningspartiet i klub
ben.

— Vi driv også med ein del 
uortodokse treningsmetodar, slik 
som judo til disco-rytmer.

— Vi vil gjerne ha fleire med 
på treningane. Judo er ein sport 
som alle kan trene — også du, 
avsluttar han.

Jigoro Kano, 
Judoens grunnlegger, 
om Kodokan Judo:
<Judo is the way to the most effective use 
of both physical and spiritual strength. By 
training you in attack and defenses it 
refines your body and soul and helps you ■ 
make the spiritual essence of judo a part of 
your very being.
In this way you are able to perfect yourself 
and contribute something of value to the 
world. This is the final goal of judo 
disipline.»

Kva det blir til seinare, vei: 
ikkje. Visst eg ikkje får si 
dar så er eg ikkje fremn 
for tanken på å satse.
— Det er ein idrett som 
trygt kan anbefale and 
Heller dette enn kroppsb 
ging og helsestudio som er 
populært.

Treningstider: |
Nybegynnere Mandag kl. 16.15—18.OO-

Torsdag kl. 19.30 — 21.30
Viderekomne Tirsdag kl. 19.00 —21.00,

Torsdag kl. 18.00 — 20.00
Foreldre m/ barn Torsdag kl. 17.00—18.00

Fri trening Lørdag kl. 09.00—11.00'

Gunnhild iferd med å utføre eit Oscoto-Gari kast, legg merk 
beina.

Planlegg boligkjøp i god tidl
Medlemsskap i Tromsø Boligbyggerlag A/L gir 
rett til. tildeling av både ny og brukt bolig etter 
ansiennitets- og forkjøpsrettsbestemmelsene. 
Kom innom vårt kontor til en boligprat.

Med hilsen
Tromsø Boligbyggerlag A/L
Fr. Nansens pl. 3, 
Boks 1072, tlf.: 85575.
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Tromsø Målungdom 10 år:
Bort med substantivsjuke - 
Fram for eit folkeleg mål

Tekst og Foto:
RAGNAR LURÅS

«Snakk dialekt — skriv nynorsk» meiner Roger Lockertsen og Bente Benjaminsen.

Berre idiotar går inn for bokmål. Det 
er tradisjon og makt som held bok
målet ved like. I dag er det slik at berre 
den mest reaksjonære, tilbakeliggande 
og åndeleg søkklate ungdomsorgani

sasjonen som går mot sidemålsstilen, 
nemlig Fremskrittspartiets ungdom. 
Dette er nokre av kraftsalvene vi får 
frå Roger Locketsen og Bente Ben
jaminsen i Tromsø Målungdom.

— Er det nokon vits i drive 
målarbeid i Tromsø?

Bente: — Klart det er vits. 
Det viser jo interessa.

Roger: — Og alt bokmålet. 
Nok å gjere, lkkje minst at 
ein får resultat. Ser vi på 
Tromsø idag, er det ein spe- 
siell by i målsamanheng.

Den første parallellklassen 
i Tromsø med nynorsk går ut 
i år. Den blei starta i 1975. I 
dag har vi 6 parallellklasser i 
Tromsø med nynorsk som 
opplæringsmål, disse klassa
ne går det veldig bra med. I 
tillegg så startar det ein ny 1. 
klasse til hausten.
• — Arbeidet til TMU, kva 
går det ut på?

Bente: — Vi kjører studie- 
sirklar. Grunnsirklar som tar 
opp målsak historisk og kva 
målsak eigentlig inneber. Ak
kurat no har vi eit kurs i ny
norsk gåande.

Roger: — I dag er det fleire 
og fleire som skiftar til ny
norsk i gymnaset. Dette job
bar vi mykje med. Vi jobbar 
også med å få studentane til å 
bruke nynorsk, dei kan det 
jo!

Bente: — Kurset er mynta 
på dei som nyss har skifta til 
nynorsk som hovudmål, men 
også for dei som ynskjer å bli 
sikrare i å skrive nynorsk. Det 

er rein praktisk øving, pluss 
at Roger prøvar ut boka si.

Roger: — Det er nynorsk 
bygd på Tromsø-dialekt.

— Det må du fortelle meir 
om?

Roger: — Det går ut på å 
vise korleis ein kan bruke dei 
nord-norske dialektane i 
Troms og Finnmark som 
grunnlag for å skrive ny
norsk. Dei tilfella der dia
lekten skil seg frå nynorsk, er 
det lett å formulere reglar i 
overgangen frå dialekt til ny
norsk.

Bente: — Det artige er jo 
at det også kom folk på kur
set fordi dei var så imot ny
norsk at dei ville vite meir.

Roger: — Dei fleste kritise
rer at vi må lære to språk, 
ikkje nynorsk spesielt. Eit ve
sentleg arbeid for TMU er å 
slåst mot fordommar. Det er 
plenty av fordommar mot ny
norsk ute og går.

Bente: — Du er blitt opp
lært med bokmål. Nynorsk er 
noko som skal lærast og pug- 
gast, med verbbøying og 
grammatikk. Vi opplever å 
måtte krangle om det er ny
norsk eller bokmål som ligg 
nærast opp til dialekta. Eg vil 
seia at det var direkte feil for 
meg å bli opplært i bokmål. 
Det er jo nynorsk eg skulle 
hatt frå førsteklasse av.

— Har dokker noko å ut- 
sette på Universitetet?

Bente: — Det er synd at 

nynorsk blir så lite brukt på 
Universitetet i skriv og lik
nande.

Roger: — Vi har jo ein del 
«koselige» undersøkingar 
som viser at Universitetet er 
svært lite flink til å bruke ny
norsk.

Bente: — Universitetet er 
lite flink til å oppfylle inten
sjonane i lov om målbruk i 
offentlig tjeneste av 5. april 
1981. Ei jente som er med i 
Målungdommen får fortvilt 
oppringing frå kontordama 
kvar gong ho skal ta eks- 
amen, om ikkje ho kan bruke 
bokmålsteksten fordi ho 
ikkje har tid (unnskyldning) 
til å skrive oppgåva på ny
norsk.

Roger: — Sånt smakar av 
tjenesteforsømming og sivil 
ulydnad.

— Kva skal de bruke dei 
neste ti åra til?

Bente: — Vi håpar på flei
re medlemmar.Og visst det er 
fleire interesserte, kommer vi 
sikkert til å sette igang fleire 
kurs.

Roger: — Som eit student
lag tar TMU seg av interesse
ne til dei som brukar og vil 
bruke nynorsk ved Universi
tetet.

Slagordet «Snakk dialekt 
— skriv nynorsk» er like ak
tuelt i dag og i åra framover 
som for ti år sidan.

Dom i Altasaken:
Men kampen er ikke slutt!
Alta herredsrett har avsagt dom i Altasaka. Alfred 
Nilsen har fått fengsel i 90 dagar, 20 000 i bot. Tore 

«Bongo fengsel i 75 dagar, 10 000 i bot. Svein Suhr 
fengsel i 75 dagar, 10 000 i bot. Svein Suhr fengsel i 
75 dagar, 10 000 i bot og Svein Flatberg fengsel i 60 
dagar og 15 000 i bot.
i___________________________

' [Av RAGNAR LURÅS r--------- ---------
jpommen blei forkynt av Soren
skriver Rolf Uteng og er i all ho
vudsak identisk med påtalemak
ta sin påstand, minus prutnings
monn. Alle fengselsstraffene er 
på vilkår med to års prøvetid. 1 
denne saka har herredsretten i 

*Alta legalisert bruk av straffe
lova mot politiske demonstran

tar, i og med at samtlege fire er 
kjent skuldige etter paragraf 140, 
oppviglarparagrafen og 222, 
tvangsparagrafen.
I Denne dommen vil, dersom 
pen blir ståande, skape presedens 
for liknande saker i framtida. I 
penne saka har syresmaktene 
overlatt til domstolane å rydde 
>°PP i problem dei sjølve har 
ikapt. Dette er ein klart politisk 
Bom og kjem ifølge Alfred Nil

sen til å bli anka på prinsipielt 
grunnlag.

Altautvalget
Etter at Folkeaksjonen vart ned
lagt har Altautvlaget oppstått på 
nytt. Den har ei pressegruppe 
som skal fungere som ei slags 
vaktbikkje overfor NVE og en
treprenøren. Til nå har ikkje løf
tene om arbeidsplassar slått til. 
Entreprenøren har i hovedsak te
ke med seg arbeidarar frå andre 
anlegg. Det er derfor få arbeids
plassar til Alta-folk.

Entreprenørane frå Alta som 
bygde vegen fram til Sautso, har 
måtta permittere folk etter at ve
gen tok til å bli ferdig. 1 dag er 
det stor arbeidsløyse i bygg- og 
anleggsbransjen i Alta.

Fra botanikarhald er det hev
da at området ville vore freda 
dersom ei hadde fått kartlagt 
plantelivet skikkeleg.

BEI
Bøltelagte Elveredderes Inter
esseorganisasjon blei stifta for eit 
år sidan. Målsettinga er å hjelpe 
dei som har fått bøter til å få dis
se betalt.

Arbeidet blir prioritert slik: 
Verving av medlemmer, juridisk 
informasjon og økonomisk støt
te med hovudvekt på det siste. 
Juridisk arbeid har i hovudsak 
dreid seg om informasjon av 
meir generell karakter, om fram
gangsmåte ved lønstrekk, fengs
ling, bruk av paragrafar osv.

Til saman har BEI delt ut 
167 000 kroner, ikkje alle har 
fått støtte og ingen har fått dekt 
over femti prosent av boten i 
form av støtte. Etter at det blei 
klart at politiet prioriterte høyt å 
få inn bøtene, har det vært viktig 
å gi informasjon til folk slik at 
dei har fått skikkelige nedbeta- 
lingsordningar.

Frå Stilla 14. januar 1981. Ein av dei samiske demonstrantane blir fjerna av politiet. Nå er anleggsmaskin
ene kommet godt igang på anlegget. Det er avsagt dom mot dei fire leiarane i Folkeaksjonen og politiet 
driv hardhent innkreving av bøter.
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TEMA!
Fra Hemmogiedde 
til Prestvannet til -?
Av: Jøspør Hollø Børit Si^rstod Rognor Luros Foto: Torø Svorvørud

Nils Oskal må være av dem som har opplevd kon
trasten mellom norsk og samisk kultur sterkest. Fra 
reindrift og nomadeliv og en liten veiløs bygd tre mil 
fra Kautokeino til lesesaler, studielån og student- 
hybel på Prestvannet.

Utropia snakket med Nils (samisk: Niillas) om 
bakgrunnen hans, om hvordan det var å møte Det 
Norske Samfunnet — fra internatet i Kautokeino til 
Universitetet i Tromsø — og om hvordan han ble 
klar over hvem og hva han er.

BAKGRUNNEN
Nils er fra en reindriftsfamilie, 
født i Hemmogiedde, ei bygd tre 
mil fra Kautokeino, som den 
fjerde av åtte søsken.

— De første 7 åra jeg levde 
drev vi nesten som helnomader. 
Alle var med flokken vinter og 
sommer, det eneste vi ikke var 
med på var flyttinga. Vi bodde i 
Goahti det meste av tiden. 
(Goahti ligner en lavo men er 
større). Siden jeg var liten har det 
blitt slutt med at familiene er 
med på fjellet, det er bare gjete- 
ran. Den gangen melket folk sim- 
lan også. Blant ungene var det 
alltid konkurranse om å kaste 
lasso etter de tammeste, de rørte 
seg nesten ikke. Siden jeg var 
minst hadde jeg enerett på de al
ler tammeste. Det var meget 
ærerikt å kunne fange dem. 
(latter).

FORANDRINGEN
Den store forandringen kom da 
han måtte begynne på skolen. 
For ham betød det å bo på inter
nat fra første klasse i folkesko
len.

— Hvordan var det?
— Du kan jo tenke deg hvor

dan det føles for en syv år gam
mel unge. Du har vel sett på TV 
om engelske kostskoler, det lig
net på det, 4—6 på hvert rom, vi 
på internatet holdt sammen mot 
kirkested-ungene (unger fra 
Kautokeino) men ellers var det 
mye slåssing og hakking. Jeg har 
latt være å tenke noe særlig på 
det siden.

— Hvordan var undervisning
en?

— Lærerne underviste på 
samisk, men vi hadde det ikke 
som fag før 6. klasse. 2 timer i 
uka såvidt jeg husker. Jeg lærte 
meg ikke norsk ordentlig før jeg 
begynte i syvende.

— Når var første gang du 
merket at det var «forskjell» på 
samer og nordmenn?

— På kysten om somrene, det 
var første kontakt med ikke- 
samisk-talende. Du lærte deg at 
du var en mindreverdig person, 
unger roper fjellfinn etter deg, 
jeg husker mye vitser og for
dommer, andre unger sa at dok
ker er jo sånn og sånn. Og siden i 
6. klasse fikk jeg norsktalende 
lærer og undervisninga foregikk 
på norsk. Da kunne vi ikke for
klare eller forklare oss ordentlig 
hvis det var problemer, det var 
en stor avmaktsfølelse det.

AHA
Første gang jeg virkelig ble klai 
over forholdet mellom samer og 
nordmenn, at det var under
trykkelse, var fordi jeg hadde en 
kamerat som gikk på gymnaset i 
Karasjok. Han ga meg en bok 
som het «Begrav mitt hjerte ved 
Wounded Knee», det var en sterk 
bok, den gjorde meg fly for
banna! Hvis noen hadde gitt meg 
et gevær da og bedt meg skyte al
le nordmenn jeg så, så hadde jeg 
gjort det.

— En aha-opplevelse?
— Det kan du si.
Kameraten min fikk meg også 

til å begynne på samisk gymnas i

Karasjok i stedet for gymnaset i 
Alta, selv om det var mye lenger 
dit. Der var det aktivt samepoli- 
tisk miljø, så jeg begynte å forstå 
mere av politikk. Jeg meldte meg 
inn i ungdomsforeninga til NSR. 
Den politiske situasjonen var ei 
heilt anna enn nå. Det var ganske 
få som jobbet med samesaker. Vi 
var litt upopulære blant befolk
ninga i Karasjok.

— Å?
— De så på oss som ekstremis- 

ter og rasister. Det at lærerne 
skulle kunne samisk og kjenne 
samiske forhold ble oppfattet 
som rasisme. Fornorskingslinja 
har alltid stått sterkt i Karasjok, 
og å få en annen forståelse av seg 
og sin situasjon er en ganske 
vanskelig prosess. Det ble veldig 
mye aggresjon, folk som senere 
skiftet syn var rasende mot same- 
sak den gangen, kalte oss 
CSVere og sånt.

— Hva var CSV. Et slagord, 
det var ikke bestemt hva bok
stavene sto for, det kunne væ
re «Vis samisk ånd», men også 
«Hemmelig samisk hær», du 
kunne legge det du ville i det. 
Vi sto også i sterk motsetning 
til AUF, det var meget inspire
rende.

UNIVERSITETET
— Jeg bestemte meg for univer-

Nils Oskol 
intørvjuøt 
ov Jøspør Hollø 
bilclør Torø Svorvørud

sitetet da jeg gikk på gymnaset. 
Valget var å bli aktiv reindrifts
same eller satse på en intellek
tuell karriere. Kameraten fra 
gymnaset oppfordra meg til å 
komme hit fordi han studerte 
her. Vi var jo mange søsken, så 
det medførte ikke noen krise for 
reindriften. Men de forstod ikke 
hjemme at jeg skulle gå mere på 
skole, jeg kunne jo jobba, tjent 
penger...

— Hvordan var det å begynne 
som student her?

— Jeg kom fra flyet med bare 
en veske over skulderen, gikk på 
Prelaten og traff noen samer som 
fikset meg et sted å være til jeg 
fikk hybel. Jeg kjente det sam
iske miljøet her fra før av og 
hadde vært i militæret også og 
truffet forskjellige slags folk, så 
Tromsø var ikke så brå over
gang. To ting ble avgjørende for 
at jeg fortsatte her. Jeg var hel
dig med ex-phil.-foreleserne, det 
var folk der som var interessert i 
reindrift og ofte brukte eksemp
ler fra etniske forhold, og så var 
det jævlig viktig at det fantes et 
samisk studentmiljø. Hvis det 
var en barriere gjorde de tingene 
den mindre.

— Men hvorfor studere?
— Kunnskap er jo et mål i seg 

sjøl, hvis du ikke tenker på lånet 
da.

ALTA
— Hvordan reagerte du på Alta- 
saken?

— Den gjorde ikke så mye 
inntrykk først. Men den første 
sultestreiken var en sterk opp
levelse, at de turde gjøre det, jeg 
var også redd for hvordan den 
samiske befolkninga ville reage
re. Jeg tror Altasaken har betydd 
mye. Opinionen ble klar over at 
det finnes samer, jeg tror myn
dighetene vil være mer forsiktige 
en annen gang.

— Og møtet med demonstran- 
tene?

— En ny type nordmen jeg 
ikke hadde sett før, meget eks
otiske. (Intervjuobjektet ler 
uhemmet).

Ellers gikk Altadebatten for 
mye på om utbygging var i over
ensstemmelse med lover og inter
nasjonale avtaler, om det var le
galt det de gjorde. Men selv om 
det var i overensstemmelse med 
loven kunne det jo være like feil
aktig det de gjorde. Det går et 
skille mellom lov og legitimitet.

(Forts, side 10)

Altasaken brakte diskusjonen om samel 
rettigheter inn i de tusen hjem og stude 
hybler. Før var det ingen som snakket ( 
samene, så snakket alle om dem en stund, 
nå er det snart like stille omkring dem s< 
før.

Det er godt over ett år siden de siste 
nærmest symbolske forsøkene på å stai 
anleggsmaskinene i Alta, alle sultestreiker 
forlengst avsluttet og folkeaksjonslederne 
brusabotørene er dømt. Bare av og til kan 
ennå se en politimann i sivil reke omkring 
studentbyene for å kreve inn bøter. San

En dødsdi
Rart å tenke på nå i disse Alta-tider. Samenes rettig" 
heter har kommet i fokus. Kanskje var det på tide 
Flere komiteer har utredet spørsmålet. Ennå er en 
arbeid, boikott av samorganisasjonene en stund.

Men er ikke de samiske organisasjonene en smul 
sent ute. Harald Hårfagre samla jo som kjent Norg 
til et rike på 800-tallet. Da hadde samene virkelil 
sjansen, da var de ennå ikke oppdaget av vår kultur
Vår herrekultur hadde enda ikke 
fått snusen i at det var land len
ger nord som var rikt på vilt og 
fisk. Samene levde lykkelig uvi
tende om hva som skjedde lenger 
sør. De skulle bare visst, så had
de de vel tatt konsekvensen av 
det.

Nordland og Troms ble først 
en del av riket på 1100-tallet. 
Først på 900-tallet kom en Ottar 
som oppdagelsesreisende langs 
kysten av Finnmark. Han er ikke 
like omtalt som Eirik Raude. Det 
er vel heller ikke så populært i 
ettertid å oppdage sitt eget land, 
især når det også viste seg at det 
bodde folk der fra før.

TRE STATER
gjorde krav på samme områdene

på Nordkalotten. Det var Norgi 
Danmark, Sverige og Finland 
men ingen samer, etter det histt 
riebøkene forteller. Hvorfor sl 
de ikke til da og proklamert 
«Sameland», da hadde de sjar 
sen igjen.

Finnmark ble gjort til priv: 
kongelig skatteland f 
1400-tallet. Samene skulle beta’ 
skatt sørover, de hadde fått t3 
konge de ikke hadde spurt om11 
få og som de knapt visste ofl* 
Han hadde bare bedre våpen f1 
et maktapparat han kunne br’ 
ke, da som nå. r

EIDSVOLL OG 1814 *
Riksforsamlingen på EidsvollJ 
1814 forteller oss heller ikke o'. 
noen samer. Der skulle de v£’



Samer

isutvalget (nok en følge av Altasaka) er 
ibå i arbeid, men det er umulig å si hva re- 
litatet av arbeidet vil bli. Så Utropia fant ut 
edet var på tide å skrive om samesak og 
mekultur igjen. Ved Universitetet i 
omsø finnes det både studier i samiske em

ir (språk, kultur etc.) og samiske studenter, 
iropia har sett på endel av aktivitetene, 
tnene, organisasjonene og erfaringene i 
(t samiske (student-) miljøet i Tromsø.
Konklusjone er klar: Den samiske kultu- 
p er på offensiven i Tromsø — selv om an- 
Hgsmaskinene ruller mot Cavco.

øt kultur?

proklamert løsrivelsen fra 
fk°ngeriket Norge-Danmark, 

de hadde møtt en viss 
Prstaelse i denne forsamling, 

j ■ tormaktene Danmark-Nor- 
Vk v^r’8e> Finland og Russland 

e Sameland mellom seg bit 
r, ll- De var i allefall større 

jp ter. enn samene. Grensene 
M7si ket opp etter én, først 
' c me"orn Danmark-Norge 
i’g Sverige. Deretter i 1826 mel-

lom Danmark-Norge og Russ
land og i 1852 ble den norsk-fins- 
ke grense stengt. Da brøt det løs 
med Kautokeino-opprøret. Et 
opprør mot urettferdighet. Gren
ser som er usynlige streker i ter
renget, nektet dem deres urgamle 
skikker å følge reinens vandring
er fra innlandet til kysten og til
bake igjen. Et brudd i naturens 
kretsløp som ble bestemt av folk 
som ikke var reineiere og heller 
ikke ofret det en tanke der de satt 
trygt og godt to hundre mil unna.

Men opprøret ble slått ned 
som seg hør og bør. Og de skyldi
ge fikk sin straff. Ingen menig
mann og visst ingen same kan 
sette seg til dommer over styres- 
maktene. Deres ukrenkelighet 
må opprettholdes, moralen må 
styrkes, hva betyr det da i den 
store sammenhengen om det fly
ter litt sameblod?

Hadde samene hatt en Harald 
Hårfagre, eller Eidsvoll og 1814, 
ja for ikke å nevne unionsopp
løsningen i 1905, da hadde det 
vært å snakke om. Men nå...?

Så mi studeanddaid
Searvi Romssas

/

Samiske studenters forening 
— Såmi Studeanddaid Searvi 
Romssas er stifta. Det skjed
de 11. mars. Foreninga fikk 
et kollektivt styre på 3 per- 
soner: Gudrun Eriksen (ISL), 
Hans Tømmervik (IBG) og 
Nils Ole Anti (ISL og 
Museet). Da vi møtte Nils Ole 
Anti åpna han med å si at 
ønsket om ei slik forening 
hadde ligget latent lenge.

— Hvem blir dette ei for
ening for?

— Vi har forsøkt å sette ei 
grense ved å si samiske stu- 
denter ved universitetet og 
lærerskolen, folk som vil væ- 
re med å rette opp visse skjev
heter som finnes. Når det 
gjelder etnisk opprinnelse vil 
vi ikk(e definere hvem som er 
same'3g bør være med. Der 
får vi såmer selv gjøre opp. Vi 
har ingen landegrenser å gå 
etter, ikke alle samer snakker 
samisk. Så samene får sjøl de
finere hvem de er: samer eller 
nordmenn. Skjønt samfunnet 
har ofte definert for deg: 
hvem som er norsk.

— Det finnes ei samefore
ning fra før her i byen, 
RSS...?

Samisk kulturinstitusjoner - en oversikt
Det finnes etterhvert en del 
steder der det blir gitt un
dervisning i samisk språk og 
kultur. I tillegg finnes avi
ser, forlag, museer, etc. som 
enten retter seg spesielt til 
den samiske befolkningen 
eller spesielt studerer sam
iske forhold. Nedenfor føl
ger en liste over noen av de 
viktigste samiske kulturin
stitusjonene.

TROMSØ
Universitetet i Tromsø.
— Etniske relasjoner/Samiske 

studier. 5 vitenskapelig an
satte. Sorterer under 1SV.

— Samisk språk og litteratur.
2 vitenskapelig ansatte. Sor
terer under 1SV.

— Tromsø museum. Samisk 
etnografisk avdeling.

OSLO
Universitetet i Oslo.
— Samisk språk og kultur.

KAUTOKEINO
Såmi lnstituhtta — Nordisk 
Samisk Institutt.
Forskningsinstitusjon. Seksjo
ner for bl.a. samisk språk, næ
ringsliv og kultur. Totalt ca. 30 
ansatte. Samarbeidsprosjekt 
med Sverige og Finland.

— Ja, og vi vil presisere at 
vi ikke vil gå inn i noen kon- 
kurranse om medlemsmassen 
med RSS. Vi ser ingen mot
stridende interesser mellom 
oss og RSS: men vi mener at 
samiske studenter reint faglig 
trenger ei egen forening. Vi 
vil heller ikke belaste RSS 
med alt for mange student- 
saker. Derfor danner vi Sami 
studenta searvi og vi oppford
rer studenter til medlemskap i 
begge foreninger.

— Hvilke mål har dere satt 
dere?

— A arbeide for å bedre 
samiske studenters kår faglig, 
økonomisk og sosialt. Kon
kret vil det si noe sånt som at 
vi vil være obs på hvordan 
fagtilbudene på instituttene 
og lærerskolen er. Vi vil for
søke å påvirke pensum slik at 
de omfatter etnisitet, fler
språklighet, samisk kultur/ 
historie/språk, samisk filo- 
sofi etc., kort sagt: Universi
tetet og lærerskolen i Tromsø 
skal være et speilbilde av vir- 
keligheten. Vi vil også for- 
søke å få istand ei ordning 
med utvekslingsstudenter — 
med andre nordiske land og 
med land der det finnes urbe-

Såmi Oahpahusråddi — Sam- 
isk utdanningsråd
Rådgivende fagorgan for 
regjeringa. Forskning om sko
lespørsmål, utvikling av lære
midler, fagplaner, overset
telser.

Såmi Joatkaskuvla — Samisk 
videregående skole (yrkesskole) 
Inkluderer bl.a. reindrifts- 
skolen og en linje for samisk 
håndverk.

KARASJOK
Såmiradio — Sameradioen
— Hvis virksomhet bl.a. reiser 
spørsmålet: er 5 minutters dag
lig radiosending på et språk de 
ikke forstår nok til å gjøre 
nordmenn til rasister?

Såmi Åigi
Samiskspråklig dagsavis. Tals
mann for samebevegelsen. 
Bjarne Store Jakobsen er 
redaktør her.

Såmi Joatkaskuvla Kåra-sjo- 
gas — Samisk videregående 
skole Karasjok (gymnas) 
Undervisning om samiske for
hold en integrert del av skole
fagene.

Såmi Albmotallaskuvla — 
Samisk folkehøyskole
Drives av samemisjonen. (Som 
for øvrig ''ar i hardt vær for en

folkning eller minioritets- 
grupper, eksempel subarktis- 
ke folk, f.eks. indianere, eski
moer, komaer osv. Vi har for 
eksempel kontakter med stu
dentsamfunnet og med folk 
som står bak den planlagte 
nærradioen, og vi ønsker og- 
så å benytte pizzahuset. Per- 
sonlig tror jeg vi får et per
manent og sunt forhold til an- 
dre studentforeninger. Soli
daritet er jo et nøkkelord nå i 
disse ulvetider. Anslagsvis 
satser vi på 75—100 medlem
mer innen ett år. Vi satser i 
det små. Heller fungere på lo- 
kalbasis enn stagnere på 
landsbasis. Interesserte kan 
kontakte et av styremedlem
mene.

B.S.

tid tilbake fordi de prioriterte å 
ansette folk som var gode krist
ne fremfor folk som snakket 
godt samisk på gamlehjemmet 
de driver i Kautokeino.)

MASI
Sårne Dåidojoavko — Samisk 
kunstnergruppe
Norsk kulturråd, utvalget for 
samisk kultur.

ALTA
Samisk avdeling ved lærerhøy- 
skolen.
Har siste året vært stengt fordi 
de ansatte sa opp i protest mot 
umulige arbeidsforhold. Gjen
åpner til høsten.

LAKSELV
Sågat
Norskspråklig avis beregnet på 
samer. Rivaliserer med Såmi 
Åigi om pressemidler. Departe
mentet er for tiden i ferd med å 
avklare om den kan sies å være 
en «samisk avis» (og dermed ha 
krav på spesiell støtte) selv om 
den er norskspråklig.

SNÅSA
Saemien Sitje
Sørsamisk kultursentrum.

BÅTENG
Jårgalæddji O/S
Samisk bok- og musikk forlag. 
Har bl.a. utgitt plater med

Samisk 
hovedfag

Nils Ole Anti har blitt Tromsø 
første hovedfagstudent i samisk

Men det tok tid.
Nils Ole hadde samisk og finsl 

mellomfag og samfunnsviten 
skap grunnfag. Året ar 1981, ot 
han søkte om å få starte sitt ho 
vedfag i samisk, med professo 
Vorren fra samisk-etnografisl 
avdeling på Tromsø museun 
som sin veileder.

Universitetstinget stilte set 
positiv til søknaden, det samrm 
gjorde ISL.

Men Kultur- og vitenskaps 
departementet godkjente den ik 
ke. Grunn: Nils Ole tilhørte rem 
formelt ISL, og det finnes ingei 
toppstilling (professor) i samisk 
noe som er et krav til et institut 
som skal ta hovedfagstudenter 
Dette avslaeet kom i novembei 
1982.

ISL reagerte, og oppfordret 
universitetsdirektøren til a in
formere departementet om at 
vei
leder fantes pa institutt for muse
umsvirksomhet (Universitetet i 
Tromsø), og at ISL hadde en av
tale med denne veilederen. 1 fe
bruar 1983 kom et positivt svar:

Nils Ole kunne starte silt ho
vedfag, da han fikk dette formelt 
bekreftet den II. mars i ar. Det 
hadde han faktisk gjort 2 ar i for
veien,... det er bra det finnes 
trass til i verden. Så blir spørsmå
let: Hvordan får en folk til 
toppstillinger hvis en ikke gir 
dem den utdannelsen som kre
ves?

B.S.

Tanabreddens ungdom, utgir i 
disse dager boka til bru-sabotø- 
ren John Reier Martinsen.

NESSEBY 
Nuortanåsti 
Kristen samiskspråklig avis.
HAMARØY
Hamarøy videregående skole 
Lulesamisk linje.

1 tillegg kommer
— Samiskspråklige klasser i en 
del folke- og ungdomsskoler.
— En del lokale museer har ; 
samiske samlinger.
— Det drives selvsagt forsk
ning som har spesiell relevans 
for samiske forhold mange ste
der. F.eks. kan det gjelde 
forskning omkring rein, 
forskning om bruken av ressur
ser i utmark, etc.

Til slutt kan det være spesielt 
verd å merke seg at høyere 
utdanning og forskning om 
samiske forhold er spredd rela
tivt mange steder (Kautokeino, 
tre steder i Tromsø, Oslo). De
sentralisering har selvsagt sine 
fordeler, men det må være et 
tankekors at forskningen er 
spredd på så mange steder. 
Hadde University of Kauto- 
keino vært en idé?

P.S. Lista er neppe kom
plett. Vi vil gjerne bli gjort 
oppmerksomme på hva vi har | 
glemt.
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Mellom Alta og en eventuell gassrørledning 
— samepolitikk på defensiven

sette ikke er tilfeldigheter,» 
nemlig før til at de samisk! 
ganisasjonene nå er over ø’ 
opptatt av andre prinsip 
spørsmål enn nettopp sikring 
samefolkets framtidige retti 
ter i form av en lovlig valgt f» 
forsamling som udiskuta 
kunne uttrykke samenes 11 
ninger, syn, vilje og krav. 1 
initiativet i denne saka er 
overlatt samrettsutvalget, oj 
samiske organisasjonene er a_ 
rutseilt i deres egen kampsak 
en tid tilbake. Nå vil en måti- 
stilling til et ferdig fremmet 
slag fra utvalgets side i stedet 
selv å ha ligget fremst i sporebj 
et gjennomdiskutert opplegg 
valg, mandat og myndighet fr 
sameparlament. il

I
I dag er en i stedet nødt 
orientere seg om en ny, m 
stor konflikt-sak, nemlig plar8 
om legging av en gassrørledi11 
gjennom de samiske bosetniO 
områdene. Dette skjer dertil g 
frustrert etter-Alta-tid, daj 
samiske organisasjonene på » 
nærmeste har brukt opp a 
overskudds-ressurser, og e*l  
ikke har fått noe svar fra veilll 
de statspolitiske eller oljev.j 
somhetens myndigheter på 
organisasjonene kan regne r 
noe ekstra pengebevilgninger 1 
å kunne ruste seg både fagligt 
kapasitetsmessig til de nye v 
fordringene som oljevirksom|( 
ten krever.

Dette viser klart de sami, 
organisasjonenes dilemma: 
dig vekk å måtte orientere segT 
nye konfliktsaker uten å ha rtø 
ket å gjøre seg ferdig med deQ 
kene en selv har fremmet. Der, 
blir politikken defensiv, ogt’( 
fo.r er det så lett å la frustrag 
nen ta overhånd i stedet fots 
prøve å overliste Stållu en gjj 
liL ,j

Det er ikke av skepsis til Sa^1 
rettsutvalget jeg skriver dei 
men fordi dette klart burde \ 
hvor sårbar en økonomisk si

Av HARALD GASKI

Med kløkt overlistet samen i 
gamle dager Stållu, med ubendig 
livskraft har samen strittet imot 
fornorskninga gjennom de siste 
århundrer, med sultestreik prøv
de man for en del år tilbake å 
vinne noe den organiserte same- 
bevegelsen ikke hadde maktet 
gjennom de såkalte parlamen- 
tariske kanalene, og på grunn av 
ressursmangel kan en i nær 
framtid risikere å tape initiativet 
i samepolitikken.

En så kort presentasjon av den 
samiske historien må nødven- 
digvis bli utilstrekkelig, men den 
tjener sin hensikt her ved å vise at 
dagens situasjon som ikke har

Nils Oskal 
forts, fra 
side 8

— Det har vært snakket om 
«hardere midler», kommentar?

— Folk bryter loven, men er 
loven riktig, er et stortingsvedtak 
riktig forcli det er et stortings
vedtak? Jeg er i tvil om det er 
mulig å reise en debatt om slikt, 
Alta endte som sagt i legalitets- 
debatt i stedet. Hvis det zÆZæ er 
mulig å få en slik debatt.. . da 
ser det i alle fall jævla mørkt 
ut. . . men det er ikke noe prin
sipielt galt med hardere midler 
da. Ei anna sak er hva hardere 
midler ville føre til.

MULIGHETER — OG FARER 
— Kan den samiske kulturen 
overleve?

— Samerettsutvalgets arbeid 
blir viktig. Om dem vil endre 
grunnlova, om vi får lovfesta sta
tus som urbefolkning, eiga sam
isk parlament, selvstyre i interne 
samiske saker, vetorett i forhold 
til tekniske inngrep fra staten. En 
ting som er skummelt er at selv 
om resultatet fra samerettsut- 
valget er fornuftig, trenger ikke 
Stortinget godkjenne det, spesielt 

noen sensasjonsverdi i seg og 
derfor unngår medienes opp- 
merksomhet, faktisk kan være 
viktigere for den samiske fram
tida enn noen kampsak hittil. Vi 
er i ferd med å få gjennomslag 
for argumentet om et eget samisk 
folkevalgt organ, i første om- 
gang som et forslag satt fram av 
det regjeringsoppnevnte same- 
rettsutvalget, men også med mu
ligheter til å bli vedtatt i Storting
et. Det samiske folkevalgte or
ganet vil i så fall ventelig etab- 
leres som et rådgivende organ for 
myndighetene i samiske saker, 
omtrent på linje med funksjonen 
Norsk Sameråd i dag har. For
skjellen vil da bestå i at Norsk 
Sameråd ikke er valgt, men 
utpekt. Det samiske kravet er 
selvsagt at det folkevalgte or

ikke når det kan komme i kon
flikt med sterke økonomiske in
teresser f.eks. angående olje.

Et annet problem for oss er at 
folk har så forskjellige forut
setninger for å opptre som sam
er. Folk vokst opp i kyststrøk har 
for eksempel andre forutsetning
er enn meg. Vi må finne noe fel
les som alle kan identifisere seg 
med, et felles selvbilde. Det er 
også store uenigheter oss imel
lom og myndighetene kjører 
nettopp på at samene har indre 
Uenigheter. Derfor er et parla
ment en bra idé, et organ der en 
har lov å være uenige, kan ka
nalisere uenigheten.

Ellers... vi har det bra i for

ganet skal tillegges besluttende 
myndight. Uten en slik myndig
het til det samiske parlamentet, 
eventuelt også med vetorett over
for vedtak fattet i Stortinget av 
vital betydning for den samiske 
befolkninga, mener en ikke å ha 
styrket den samiske styringa over 
egne områder nevneverdig i for
hold til dagens situasjon.

Men den moderne Stållu — 
det velsmurte norske embets- 
mannsveldet — har lært av sin 
forgjengers feiltrinn. Man skal 
ikke lenger gi samen mulighet til 
å vippe Stållu av pinnen; de sam
iske organisasjonene skal holdes 
så engasjert i myndighetenes spill 
at de ikke oppdager noe før stats
makten har fått sin vilje igjen
nom.

hold til andre urbefolkninger, 
økonomisk står vi mye sterkere 
enn før, men kampen gjelder det 
samme-: Rett til å bestemme vår 
egen fremtid som folkegruppe, 
forvalte egne ressurser.

— Hva er galt med vestlig kul
tur da?

— Du trenger ikke mene det er 
noe galt med deres kultur for å 
hevde at vår også bør ha sånne 
vilkår at den kan overleve. Men 
et problem er at deres rasjonali- 
seringstenkning begynner å gjen
nomsyre den samiske kulturen 
også, det kan en nok ikke unngå, 
men jeg liker det ikke.

IDENTITET
— Hvordan er det å være same

Det var forholdsvis enkelt for 
myndighetne å gi delvis etter for 
de samiske kravene under de 
verste Alta-aksjonene i hoved
staden med løfte om å utrede 
samenes rett til land og vann i si
ne bosetningsområder (uten nær
mere definisjon av grensene for 
dette området), for å stilne ge
myttene og dertil gi i utsikt en 
utredning som ville berøre de 
mest sentrale forhold i den sam
iske rettighetsdiskusjonen. Sam
tidig satte man også ned et eget 
kulturutvalg som bl.a. skulle 
vurdere en så viktig del av kultu
ren som sikring av samisk språks 
rettigheter i form av en egen sam
isk språklov.

Alt dette virket lovende, og ennå 
kan en jo håpe på positive inn

blant så mange nordmenn?
— En bra ting med å møte 

ikke-samer er at jeg får bekreftet 
forskjelligheten. Det er bra å vite 
at det er en forskjell. Hadde jeg 
ikke møtt nordmenn ville jeg 
ikke vært klar over det. Men den 
dagen jeg ikke får bekreftet at 

stillinger fra utvalgene, men hva 
så med den interne samiske dis
kusjonen omkring disse viktige 
spørsmålene? Hvordan er sam
ene forberedt på å få delvis ak
sept for sine forslag, har vi defi
nisjonene klare for våre ønsker 
og behov overfor et samisk fol
kevalgt organ, og har vi innad i 
organisasjonene diskutert den 
prinsipielle og praktiske gjen
nomføringa av en slik etable
ring? Det er denne diskusjonen 
myndighetene på en utspekulert 
måte har klart å få de samiske or- 
ganisasjonene til å unnlate å ta 
opp, kort og godt fordi vi ikke 
har ressurser nok, verken per- 
sonellmessige eller økonomiske, 
til å makte flere store, prinsipiel
le saker på en gang.
Et spill av noe som en må forut- 

jeg er forskjellig, da er det virke
lig skummelt.

OG SIDEN
— Hva skal du bli?

— (latter) Reineier kanskje. 
Det frister ihvertfall ikke meg 
8—4 jobb, selv om jeg sikkert

organisasjon er i dagens politi 
system, og mest for å vise hv. 
dan myndighetene ved å gi 
økonomisk støtte til de samA 
organisasjonene, faktisk til ® 
viss grad kan styre prioriterirr 
av arbeidsoppgaver innenfor 
ganisasjonene. Da er heller il. 
veien lang til styring i en enda^ 
dere sammenheng. ™

t\
Et annet spørsmål til intru 

diskusjon i organisasjoneneal 
om en ut fra bevisstheten om<ei 
reelle situasjonen faktisk kunj 
anvende kreftene på en aneg 
måte som ville være uavhene 
av myndighetenes fokuseringit 
konkrete saker, men mer sprir 
ut fra prinsipielle overveielser., 
hva som i framtida vil være tj|- 
lig for de samiske interessene!

kunne fått det.
Kameraten som gav meg «i— 

grav mitt hjerte ved Wound 
Knee» ble cand.mag. og jobbi 
samisk utdanningsråd en tid. Kl 
slutt ble han reineier. —



FREDSHISSING

Verdenskrig ved Nordkapp?
:0m ubåtlytting og supermaktsplaner
I

TEMA: KRIG

Av JCSP6R HALLE

Tidligere Major Anders 
Hellebusts foredrag på Nei 
til Atomvåpens møte i 
Tromsø 12. mars ble dek
ket både av radioen og lo
kalavisene. Det ble snakket 
en del om at den gode ma
jor overdramatiserte, det 
hadde aldri vært meningen 
at Langnes skulle bli noe 
våpenarsenal, det er ikke 
sikkert at alle rakettene 
amerikanerne planlegger å 
utstyre krigsskipene sine i 
Nord-Atlanteren med blir 
utplassert, osv. Det kom 
ikke fullt så godt frem 
hvorfor Hellebust mente 
fNord-Norge, og havområ
dene mellom Finnmark og 
Svalbard spesielt, er et sa 
cbrennbart strategisk områ
de, og hva som kan gjøres 
for å minske brannfaren. 
For å bringe litt opplysning 
inn i de tusen hybler gir vi 
nå Utropias utsendtes tolk
ning av Hellebusts tolk
ning av supermaktenes 

nlumske planer.

T '
UBÅTLYTTING 

cHellebusts spesialområde er som 
[kjent lytte- og peilestasjoner. 
;|Han ble først kjent da han av
slørte Loran C og Omega-sys- 

jjemenes militære betydning, 
g Et viktig teknologisk frem
skritt for supermaktene er lyt-te- 
,kjeder som legges i sjøen og kan 
brukes til å peile ubåters posisjo
ner. Hellebusts oppfatning er at 
utviklingen av slike lyttekjeder 
ruer terrorbalansen. Terror
balansen går som kjent ut på at 

Iden ene supermakten ikke kan 
angripe den andre uten å utsette 
iseg for et gjengjeldelsesangrep li
ke forferdelig som det de selv har 
j5att igang. «Terrorbalansen» er

allerede ustabil idag fordi ny vå- 
penteknologi kan sette partene i 
stand til, ihvertfall teoretisk sett, 
å rette et altødeleggende første- 
slag mot den andre, for siden å 
leve videre i fred og fordragelig
het. Grunnen til at ubåtlytting 
kan svekke terrorbalansen yt
terligere er at så mange av super
maktenes strategiske atomvåpen 
(avskrekkingsvåpnene) befinner 
seg om bord på ubåter. Dersom 
en ved hjelp av lytteutstyr finner 
ut hvor de fleste av motstande- 
rens atomubåter befinner seg, vil 
en (igjen teoretisk) kunne treffe 
og «uskadeliggjøre» dem, som 
det heter på militært fagspråk, 
før de når å sende avgårde gjen- 
gjeldelsesrakettene sine. Det fin
nes med stor sikkerhet en slik 
ubåtlyttekjede mellom Finnmark

ne passere mellom Norge og 
Svalbard. I en krisesituasjon vil 
det være svært viktig for rus
serne ikke å risikere å bli klemt 
inne i Murmansk. For USA og 
NATO vil det være like viktig å 
sperre dette havområdet for 
eventuelt å kunne ødelegge rus
sernes flåte i Barentshavet og i 
Murmansk før den når ut i At
lanteren. I en slik strategi blir 
Norge et viktig ledd på grunn av 
vår geografiske plassering og 
spesielt i forbindelse med lytte- 
systemer. Vår betydning er blitt 
større enten vi vil eller ikke, også 
fordi Reagan-regj er ingens mili- 
tære femårsplan bl.a. går ut på å 
øke flankepresset (Nordflanken 
= Norge) for å avlaste sentral- 
Europa. Hellebust beskrev Nord- 
Norge og havområdene omkring

«Linjen» Svalbard Finnmark er et strategisk sett uhyre viktig område. 
NATO behersker Nord-Atlanteren, Sovjet har sin største flåte i 
Barentshavet. I en krigssituasjon vil USA for enhver pris korke rus
serne inne der — og Sovjet for enhver pris ut i Atlanteren. Hvem 
kommer først, hvem slår hardest — og hvordan kommer det til å se ut 
etterpå?

og Svalbard, dvs. at Norge er in
volvert i ubåtlyttingen. En kan 
også regne med at russerne har 
en lignende kjede i samme områ
de.

STRATEGISK BETYDNING
70% av Sovjets flåte, deriblant 
også strategiske atomubåter be
finner seg i Murmansk. For at 
denne flåten skal kunne komme 
raskt ut i Atlanteren må den kun-

som et av de viktigste strategiske 
områder i verden.

Spenningen i området er også 
økende fordi USA i desember -82 
sate 16 B-52-fly med 12 cruise- 
raketter i hver i patruljetjeneste 
over polområdene. I tillegg plan
legger amerikanerne å utplassere 
ca. 4000 cruiseraketter på over- 
flatefartøyer og ubåter i løpet av 
de neste 10—15 årene. Disse er til 
bruk nær Sovjet-flankene, og det

Store slag
_____________________

3 flv ULM HALLE
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■ Å delta i et slag har i løpet av 
de siste fem hundre årene blitt 
en mer og mer uutholdelig 
opplevelse.

- A delta i et slag ligner midnre 
på noe en kan oppleve i det 
«sivile liv» enn det noen gang 
har gjort tidligere.

■ Frykt og angst — ikke f.eks. 
niot og offervilje — er den 
dominerende følelsen hos de 
fleste som deltar i et slag.

‘ ^lag vinnes vanligvis ikke 
(dersom de overhodet «vin
nes») ved at en part beseirer 
den andre «ansikt til ansikt» 
— men ved at en av hærene 
flykter og kan slaktes ned 
bakfra.

dem» av engelskmann John Kee
gan. Boka kan anbefales til alle 
som lurer på hvordan det var/ 
hadde vært/kunne være å delta i 
et slag enten de er dimmere, nek- 
tere, eller de har vernepliktsboka 
i skjønneste orden. Den gir et 
nøkternt og usminket bilde av 
hvordan det har vært å være med 
i den faenskapen som en krig og i 
særdeleshet et slag er. Ytterligere 
tyngde får beskrivelsene fordi 
forfatteren ikke på noen måte 
kan påstås å være en slags 
fredshisser som svartmaler si
tuasjonen. Han underviser i mili- 
tærteori ved det engelske mili- 
tærakademiet Sandhurst.

| Dette er av de konklusjonene 
en kan lese ut av boka «STORE

J LAG — slik soldatene opplevde

SLAGENE
Keegan konsentrerer beskrivel
sen om tre store slag der to hærer 
har stått mot hverandre; Azin- 
court år 1415, Waterloo i 1815 og 
Somme i 1916. Alle tre slag er 
godt dokumentert slakterier. Slik 
vanlige soldater opplevde dem 
var de preget av kaos og uover-

må bl.a. innbefatte Norden. 
(NB! Det er uklart hvor mange 
av disse rakettene som vil ha 
atomladninger, rakettene kan ha 
enten det eller «vanlig» spreng
ladning. Slike ting er også med 
på å senke atomterskelen — 
hvordan kan du vite om rakette
ne som er på vei er av den ene el
ler andre sorten?) Hellebust me
ner at en slik rakettutplassering 
igjen vil føre til at russerne vil la
ge et nytt fremskutt radarsystem 
og dermed øke spenningen yt
terligere.

STYRKEFORHOLD
Hellebust vurdering av de mili
tære styrkeforholdene var om
trent slik:

— Nordatlanteren er behers
ket av USA, ikke av Sovjet. Der
som en vurderer flåtene i tonna
sje er NATOs omtrent dobbelt så 
sterkt som Sovjets.

— I en krisesituasjon vil USA 
og NATO komme Norge til 
«unnsetning», ikke på grunn av 
noen spesiell skakhet for nord
menn, men fordi Norge er et 
strategisk viktig område. Sovjet 
vil ikke være i stand til å hale 
Norge inn bak jernteppet før 
hjelpen når fram.

— Norges relative forsvars- 
evne er bedret de senere årene og 
må sies å være ganske bra.

der verken Norge eller NATO 
vil-
le være involvert kan føre til at 
amerikanerne som et «svar» på 
Sovjets handlinger sperret områ
de mellom Finnmark og Sval- 
bard for den sovjetiske flåten. 
Og som Hellebust sa det, da ville 
Norge bli «det land i Europa som 
først ville skaffe en konflikt på 
europeisk jord». Men en slik ak- 
sjon vil i stor grad være avhengig 
av om Norge var villig til å sam- 
arbeide om den, bl.a. når det 
gjelder bruk av lytteutstyr.

POENGET
Hellebusts poeng er altså:

— Lyttelink til bruk mot ubå
ter øker spenningen i Nord
områdene.

— Ubåtlytting virker generelt 
destabiliserende på terrorbalan
sen.

— Norge er bl.a. gjennom sli
ke lyttesystemer koblet til en 
strategi som kan omme til å bli 
USAs strategi, ikke er NATO- 
strategi, og langt mindre en stra
tegi for norske nasjonale inter
esser. Norge bør derfor trekkes 
ut av ubåtspaningssystemene. I 
tillegg bør en sørge for at^de 
NATO-flyene som skal brukes 
fra norske flyplasser bare er fly 
av typer som egnér seg først og 
fremst til forsvar (som f.eks. de 
engelske Harrierflyene som til ti

der opererer fra Langnes) og at 
langtrekkende angrepsfly som 
kan bli brukt i en global ameri
kansk strategi og som kan tenkes 
å bruke atomvåpen, ikke får be
nytte norske baser. Hellebust 
mente det var mulig med slike be- 
grensninger i NATO-samarbei- 
det uten å gå ut av NATO.

Hodeskallen av en svensk soldat. 
Han feilt i slaget om Visby 
27. juli 1361 og ble lagt i en mas
segrav i full rustning. Det var for 
mange drepte til at seierherrene 
fikk tid ti! å plyndre dem.

Fra boka «Store slag
- slik soldatene opplevde dem»

ET GRUNNPROBLEM
Et grunnleggende problem i Nor
ges sikkerhetspolitikk er at det 
finnes en motsetning mellom på 
den ene siden våre nasjonale sik
kerhetspolitiske interesser på den 
ene siden og USAs globale super- 
maktsinteresser på den andre si
den. Dette blir et problem fordi 
vi er knyttet til USA gjennom 
NATO-alliansen. I norsk poli
tikk er det vanlig å feie denne 
motsetningen under teppet.

ET TENKT EKSEMPEL
USA har en doktrine som går ut 
på at en opptrapping av Sovjet et 
sted på kloden straks skal kunne 
besvares med en tilsvarende 
amerikansk opptrapping et hvil
ket som helst sted.

Det vil i verste fall kunne bety 
at f.eks. en krise i Midt-Østen

Azincourt
«... Men så snart mennene i spissen begynte å falle (...) oppdaget de 
i neste rekke at de ikke kunne nå fram til engelskmennene uten å gå 
over eller på de fame. Om vi forutsetter et kontinuerlig press bakfra 
hadde de ikke noe annet valg enn å gjøre det — og dermed ble de enda 
mere utsatt for å falle enn de som allerede hadde gjort det. En men- 
neskekropp er en meget ustabil plattform å stå på og samtidig et ef- 
fektivt snublehindre mot hælene på en mann som forsøker å vegre seg 
mot et angrep forfra.»

Somme
«... I den regulære 29. divisjon til venstre for Ulster-mennene var 
fler bataljoner utsatt for den verste opplevelse som kunne ramme 
noen avdeling under Den første verdenskrig: å rykke frem gjennom 
Ingenmannsland bare for å finne fiendens piggtråd intakt og bli meiet 
ned mens de desperat lette etter åpninger i den. Blant disse avdelinge- 
ne var 1. Royal Inniskilling Fusiliers, den samme bataljonen som 
hadde stått i karré og blitt bombardert hele ettermiddagen igjennom 
nær veikrysset ved La Haye Sainte hundre og ett år i forveien. Under 
ilden fra tyske mitraljøsemenn som på et blunk hadde dukket frem fra 
Y-kløften — som divisjonens amatør-kanoner forgjeves hadde for- 
søkt å treffe med sine granater — ble 568 mann av Inniskillingsbatal- 
jonen satt ut av kamp på noen få minutter, derav 246 drepte.»

- små soldater
somt om det vil være mulig å 
gjennomføre store konvensjonel
le slag i det helt tatt.

siktlighet og forvirring. Man 
tramper hverandre ned, skyter på 
sine egne ved feiltakelser, man 
prøver å stikke av, prøver å 
gjemme seg så godt man kan, 
man hjelper sine sårede motstan
dere når man ikke massakrerer 
dem, man prøver å holde seg 
oppreist når man ikke kaster seg 
flatt mot marken. Alt mens felt
herrene forsøker å få satt inn det 
endelige angrepet som skal få 
fienden til å bryte samme fysisk 
og moralsk og ta flukten. For da 
— da begynner det virkelige slak
teriet. Keegan understreker gang 
på gang at de fleste blir drept når 
de prøver å flykte, ikke mens 
motstanderne står «ansikt til 
ansikt».

FORSKJELLER
Likevel er det store forskjeller 
mellom slagene. Slagmarkene 
har blitt større og større, antall 
soldater som deltar i et slag har 
blitt større, slagene varer over 
lengre tid, bråket og kaoset har 
blitt mye verre og våpnene dreper 
flere og lager styggere skader enn 
før. Det hadde vært all grunn til 
å foretrekke Stiklestad fremfor 
f.eks. Somme — eller Stalingrad 
for den del. Det psykiske og fy
siske presset på en soldat i et slag 
har blitt større og større i peri- 
oden Keegan omtaler. Og i dag 
(han fører ressonementene helt 
frem til vår tid) er påkjenningene 
så store at han mener det er tvil-

SOLDATENES REAKSJONER 
Keegan har også mye interresant 
om soldaters reaksjoner i krig. 
Bl.a. basert på amerikanske un
dersøkelser fra annen verdens
krig. Det går frem at gjennom- 
snittssoldaten når sitt toppunkt 
etter ca. 90 dager (da er han altså 
på høyden som disiplinert draps- 
og ødeleggelsesmaskin) deretter 
går det raskt nedover. Ingen sol
dater holdt ut å være i mer eller 
mindre kontinuerlig krig et år 
uten å bli så psykisk nedbrutte til 
slutt at de ble komplett ineffek- 
tive. Han kan også fortelle at den 
mystiske merkelappen «Gra- 
natsjokk» som så mange soldater 
fra første verdenskrig fikk, 
egentlig dekker en rekke former 
for psykisk sammenbrudd på 
grunn av frykt, dødsangst og an
dre ekstreme psykiske påkjen
ninger i store doser. I mange slag 
under annen verdenskrig var ta

pene på grunn av psykisk kollaps 
10—20% av de totale tapstalle
ne.

Et siste interressant faktum er 
at selv i «høyt motiverte avde
linger under sterkt press» (altså 
eliteavdelinger som slåss for li
vet) er det ikke mere enn en fjer
dedel av soldatene som bruker 
våpnene mot fienden. Vi kan 
gjette oss til hva de andre foretar 
seg: Noen gjemmer seg så godt 
de kan, noen er så redde at de 
ikke er i stand til å gjøre noe som 
helst, noen prøver kanskje å sni
ke seg unna (et prosjekt som har 
blitt stadig vanskeligere siden 
middelalderen) noen er sikkert så 
desperate at de bare skyter i hytt 
og pine, og endel må antagelig 
bevisst skyte i løse lufta fordi de 
ikke vil drepe noen. De er noe å 
tenke på.

John Keegan
Store Slag — slik soldatene 
opplevde dem.
cappelen 1979.

Enhver er forpliktet til å vise Konge- 
riket Norges Konstitusjon og Hans 
Majestet Kongen lydighet og troskap, 
som ærekjær krigsmann å våge livogA 

" blod i Rikets tjeneste når o^^pr del 
bpfales av Hans^Iajeste^n^f^en eller* 

av'fl&tfffommFnde 
foresatte.
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I Stor
gata 25
Jet har vært styremø
te i vår velferdsorga
nisasjon. I Storgata 
15 møttes de forskjel- 
igste mennesker den 

24. mars, medbring
ende vektige argu
menter og ymse er
faringer, samt en do- 
ull-lengde retorikk, 
or å løse problemer 
il alles beste i demo- 
<ratiets hellige navn.

Av ROLF
Da undertegnede prinsipelt er 
imot at vår avis skal fylles 
med blåkopiekstrakter av de
mokratiske organs sakspapi
rer, er det fristende for meg å 
avslutte min nettopp på
begynte artikkel om sam- 
skipnadsstyremøtet allerede 
her. Imidlertid, av hensyn til 
studenter som av en eller an
nen grunn fremdeles tror på 
null-språkets (det objektive, 
saklige, informative språkets) 
eksistens, og attpåtil tror at 
dets evne til å informere over-, 
skrider dets søvndyssende og 
tilslørende effekt, skal jeg 
kort referere fra møtet.

I alt 16 saker, iberegnet 2 
saker under eventuelt, ei ut
satt sak og ei referatsak, sto 
på sakslista. Av gode nyheter 
kan nevnes et tilbud fra 
Tromsø kommune om kjøp 
av Vestregt. 46a og 46b. For
målet med et eventuelt kjøp 
vil være å bygge'et hybelhus 
med ca. 30 hybelenheter. En 
idrettshall for studenter er og
så på trappene. Den vil kom
me til å ligge i 5 millioners- 
klassen hvis den blir oppført. 
Samskipnadsstyret ga full
makt til videre jobbing med 
disse to sakene.

Den saken som kom til å 
bli viktigst for studentre
presentantene var imidlertid 
spørsmålet om barnehagep
lasser til ansatte i Samskip
naden. De ansattes krav var 
på 9 faste barnehageplasser, 
administrasjonen gikk inn for 
2, studenterepresentantene 
ingen (i tråd med 
hovedallmøtevedtak). Resul
tatet ble 1 barnehageplass re
servert for de ansatte, en 
kompromissløsning studen
trepresentantene var vel for
nøyd med. Også når det 
gjaldt saken om reservering 
av studentboliger for ansatte i 
Samskipnaden fikk studente
ne gjennomslag for sine syns
punkter. Sytret vedtok at de 
ansatte i prinsippet ikke kan 
kreve å få reservert noen hy- 
bler/leiligheter. Dette på 
tross av at styrene ved Sam- 
skipnadens barnehager frem
met forslag om at minst 2 
hybler og 2 leiligheter/dublet- 
ter i hver studentby skal reser
veres for ansatte i Samskip
naden.

Resten av sakene, in
kludert Uniboks obligatoris
ke overskudd, var stort sett 
av den typen man bare klap
per igjennom. Men altså, 
sånn helhetlig sett: studentre
presentantene var vel for
nøyde, og mente de fikk gjen
nomslag for det som det var 
viktig å få gjennomslag for.

Kantinefester
Samskipnadsfes
Et intervju med kantinesjefen

Av JASPAR HALLA

Utropia ble nylig nedrent av opphissete representan
ter for diverse studentorganisasjoner. Man hadde 
mottatt et skriv. Der fremgikk det at nå ville tilmed 
samskipnaden pusse purken på studentene bare de 
festet i kantinene litt i utide, eller var det egentlig det 
som fremgikk av skrivet? Og i det hele tatt — dette 
måtte da være noe å ta opp?

Joda. Utropia snakker med mannen bak det fa
møse skrivet — kantinesjef Storåker.

om, skulle egentlig vært sendt 
for et par år siden. Så fort ar- 
beider vi her, flirer kantine- 
sjefen.

— Så dette er ikke et for
søk på å redde samskipna- 
dens økonomi?

— Nei, dette har med lov- 
ligheten å gjøre. Samtidig er 
det ingen grunn til å legge 
skjul på at den daglige kan- 
tinedriften ikke er noen over- 
skuddsbedrift. Det må nok 
hentes inn på arrangements- 
siden. Hadde vi ikke hatt inn- 
tekter fra lunsjer, julebord,

— Hva betyr nå dette skrivet 
dere har sendt ut kantinesjef 
Storåker, har dere tenkt å 
melde studentene til politiet 
hvis de fester i kantinene?

— Dette er ikke ment som 
noen trussel fra oss, jeg ville 
bare si klart fra det verste 
som kan hende. På universi- 
tetet er alle vant til plakater, 
jeg ville sette saken litt på 
spissen ellers reagerer jo f... 
ikke folk. Det er nemlig vi 
som får vanskeligheter hvis 
det holdes en studentfest med
ulovlig skjenking i en kanti- 
ne, selv om vi ikke vet om det 
engang, har vi ansvaret.

— Men politi?
— Jeg har personlig kjenn- 

skap til studentfester holdt på 
kantinene, uten samskip- 
nadens viten, som det har 
vært diskutert om skulle bli 
innrapportert til politiet. Da 
ikke av oss, men av gjester 
utenfpr studentmiljøet.

— Men hvorfor kan bare 
dere drive skjenking der?

— Alt høsten -81 var det 
forslag oppe i universitetssty- 
ret om at studentorganisa- 
sjonene skulle kunne drive 
skjenking. Forslaget falt 
fordi noe slikt ville være 
ulovlig, det var jurister som 
så på saken. Alkoholloven er 
svært streng når det gjelder 
slikt. Dette skrivet du snakker

Et rettferdig ønske
Per Østensen svarer i dette innlegget på kritikk som 
ble rettet mot de ansatte i samskipnadens barne
hager i et intervju i forrige nummer av Utropia. Per 
Østensen har arbeidet som førskolelærer på Maur
tua barnehage det siste året, og er tillitsmann for 
lærerlaget på Maurtua.

Av PAR ØSTANSAN
Mange studenter har reagert på 
at de ansatte ønsker å dispone
re plasser som kan brukes av 
studenene istedet. De mener at 
dette er prinsipielt galt fordi 
samskipnaden er etablert for å 
tjene studentene. For det første 
kan jeg ikke se at det er noe galt 
i at vi ytrer ønsker. For det an
dre mener jeg at ønsket vårt er 
rettferdig fordi:

Samskipnaden har 5 barne
hager og disponerer 45 plasser i 
disse. Det hadde m.a.o. vert 
nok med en 4-avdelings barne
hage med tilsammen 48 plasser 
og 15 ansatte. Men dette har 
blitt til en helt annen pris. Sam
skipnaden hadde måttet betale 
alle investeringsutgiftene med 
renter og avdrag og hele drifts
underskuddet, med unntak av 
statstilskuddet. Dersom for
eldrebetalingen skulle dekke

IMR, AU v/IMR

ISL, AU v/ISL

IBG, AU v/IBG 

IMB, AU v/IMB 

IFF, AU v/IFF 

OB, AU v/UB
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Studentsamskipnaden vil d..- ven vil men dette pr,Blserei

1 Studentsamskipnadens kantiner er ..... ,
til i servere/skjenke alkohol ~ «tudentsansklpneden som har lov

Det betyr at enhver 

Studentsamskipnaden
tilstelning m/servering 

stå ansvarlig for.

«'stT'1” dette bU 09 ««"tuelt

Studentsamskipnaden son vil ver. skadelidende irapportert politiet, da det 

slike tilfeller.

Vedlagt fdlger universltetsstyresak
257/61.

Med hilsen

A*bj®rn Storåker

hele drifta, ville hver plass kos
tet 1200—1500 kr. pr. barn pr. 
måned. Evt. kunne man øke 
husleia i studentboligene og 

' overføre overskuddet til barne
hagen.

Istedet for dette har sam
skipnaden inngått samarbeid 
med universitetet, fylket og 
kommunen, og dermed fått en 
pris for hver studentplass på 
810 kr. (det samme som 
kommunen). Prisen man må 
betale for dette er at det er 60 
ansatte i barnehagene, og til
svarende høyere behov.

SAMARBEID 
STUDENTER/ANSATTE 

Som nevnt i innledninga er det 
mye bitterhet blant de ansatte 
pga. uttalelsene i studentavisa i 
det siste. Dette er veldig synd, 
for mens utgiftene til studente
ne har gått opp de seinere åre
ne, har inntektene ikke holdt 
tritt. Dette gjelder ikke minst

studentfester og lignende 
måtte vi økt kantineprisene 
med 30%.

Jeg synes det må være en 
brukbar ordning at dere får 
del i salgsoverskuddet, selv 
om jeg skjønner at ut fra de-

msej jrc|
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skal foregå .1 kantinene må

boutgiftene, og det er nød
vendig for studentene å kjempe

for å få de ned. Hvordan vil da 
de ansatte reagere når det blir 
husleieboikott neste gang, og 
det er fare for at vi blir permit
tert?

1 kampen for å få økt stats
tilskott har vi felles interesser,

res synspunkt vil dere gjerne 
ha alt sammen. For oss er det 
viktig å holde kantineprisene 
nede.

— Hva er mer detaljert 
reglene for fester i kantinene?

— Studentorganisasjonen 
som arrangerer får 50% av 
overskuddet, resten går til 
oss. Og så kan dere jo ta inn
gangspenger. Hvis det bare er 
studenter til stede er vi villige 
til å diskutere utsalgsprisene, 
men da med en annen forde
lingsnøkkel. (Dvs. lavere pri
ser = mindre del av over
skuddet. (Utropia)). Videre er 
reglene sånn at det skal være 
en av våre folk til stede med 
ansvar for skjenking, utover 
det må studentene gjerne as- 
sistere så mye de vil.

Hvordan det festes andre 
steder på universitetet er and
res sak, men kantinene er vårt 
ansvarsområde.

— Hvordan stiller du deg 
til et «rivaliserende» foretak 
som pizzahus-prosjektet?

— Jeg synes det virket som 
aktivitetsnivået på universite-

og en motsetning vil bare kom
me staten tilgode. Jeg foreslår 
at studentene demper noe av 
sin kampiver mot de ansatte, 
og heller prøver å samarbeide 
med oss om vår felles motpart: 
staten. Dette kan f.eks. skje

ved at NSU-ledelsen i Tromsø 
tar kontakt med den faglige til
litsmannen på arbeidsplassene. 
Men dette må skje før det kom
mer til ytterligere utsetnmger 
ved at vi får permisjonsvarsel 
ved en evt. husleieboikott e.l.

F 
tet var mye høyere for no; 
år siden, og synes det er hy- 
gelig at det blir mere liv igjef 
Når det gjelder pizzahi^ 
prosjektet spesielt, person!1* 
syns jeg det er en grei sais 
studenthus har de andre sir 
der i landet allerede, og om^ 
års tid kommer ikke sars 
skipnaden til å ha andre ts 
bud i sentrum enn kantina [t 
Prestvannet, og den er litt t 
ten. s

r 
Jeg er mer skeptisk til c 

dere kommer til å få skjenlT 
rett, med strømningene i t' 
styret er det vanskelig å vr 
noe.

1 
Akkurat den påstandti 

slutter Utropia seg gjerne til 
Vi er spente på hvordan b ’ 
styret, og ikke minst Ste1 
åkers sjef, bystyrereprese ‘ 
tant Bjørn Koldhol (V), kor5 
mer til å forholde seg. ( 

Fortsettelse følger. Non 
tips? i

I
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POSTEN ÅRGANG 1985 1

Fylkestinget har foreslått < 
sykehusbarnehagene skal nt 
legges fordi disse er en for sis 
utgift på budsjettet. 1

(
— Niels Bjørnsen, lege (* 

far til tvillinger på fem år, L 
du en kommentar til dette? j

— Dette er svært kortsikt 
tenkt åv fylkestinget. Barrt 
hage for de ansatte er helt ne ] 
vendig hvis man ønsker stabi, 
kvalifisert personell ved syk J 
huset. Det man sparer ved. 
legge ned barnehagene vil 
utover kvaliteten på behan{ 
linga, og dermed gå ut o's 
pasientene. j

— Du vil med andre OL 
slåss for å få beholde barn 
hagene? ,

— ikke bare for å behok | 
dem, men også for å få flere,

— Leiulf Ingerrud, formal, 
i pasientutvalget ved RST, t, 
er enig med fylkestinget ( 
sykehusbarnehagene bør ne 
legges. Hvorfor? ]

— Barnehagedriften går i 
over pasientene fordi det br ■ 
ker av fylket sine midler, mi , 
ler som kunne vært brukt til ' 
forbedre kapasiteten på syl ' 
huset. For disse pengene kun' ’ 
man for eksempel ha eliminf 
ventelistene på gerontologi' 
avdeling. 1 stedet kommef

ISV, AU v/ISV



13 DE SOM SNAKKER MED GUD
Om å snakke med andre om Gud
Ikke bare overtalelseskurs Blasfemi en

5 som gjerne vil snakke med andre om Gud: f. v. Stig Magne Heitmann, Øystein Haugen, Kari Holmås, 
Knut Olstad og Åse Berg.

Også Kristent forum søker støtte fra Stu
dentutvalget. Vi har hatt den ære, i beste 
gangsterjournalistikk å smuglese den i 
håp om å finne noe blasfemisk stoff. Vi 
leser at de har tatt utganspunkt i 1. Pe- 
tersbrev, om kristne utsatt for forfølgel

ser. Hvorfor skriver vi så dette her? Bare 
for å få lov til å komme med noen filoso
fiske betrakninger om at kristendommen 
hadde faen ikke ovelevd uten et helvete. 
Dessuten ble ikke Kristent forum forfulgt 
av Utropia i høst. Hørt om selvoppfyl
lende profetier?

Av HJELL GUNNAR SHODVIN 
og KRISTIN FORUM

Kristent Forum har ikke bare 
«sex-møter» på programmet i år. 
Nylig hadde de, denne gang i 
samarbeid med det kristne læ- 
rerskolelaget, et møte med «5 
innlegg om å snakke med andre 
om Gud». Med andre ord: mi
sjon og evangelisering, det emnet 
som til alle tider har bidratt mest 
til å forene kristenfolket. Nest et
ter å bekjempe seksualiteten og 
sørge for at den rødvinen folk 
nyter, smaker mest mulig bittert?

Hva godt kan det komme ut 
av et slikt møte, undret vi oss idet 
vi satte oss ned sammen med 25 
frammøtte fra «the inner circle» 
som lyttet andektig til de 5 inn
lederne. Til debatten innledet 
Knut O/stad og Stig Magne Heit
mann, studentprester, Kari 
Holmås og Åse Berg, medisi- 
nerstudenter og Øystein Haugen, 
lærerskolestudent. Etter møtet 
samlet vi dem og stilte dem noen 
spørsmål.

— Er det av frykt for svikten
de oppslutning at dere nå ser dere 
nødt til å holde et slikt grunnkurs 
i å overtale andre mennesker til å 
bli kristne?

SMH: — Det er klart vi er for 
få! Sett i forhold til Guds mål, 
som er at alle skal bli frelst. Der-

en allerede privilegert gruppe til 
gode.Legene med sin høye lønn 
har råd til å skaffe seg dyrere 
og dårligere barnepass.

— Man kan med andre ord 
s* at gir man legene blindtar- 
men, tar de hele magesekken?

— Jeg ville ikke engang gitt 
dem en flatlus.
Tidene skifter og vi får nye 
skillelinjer i samfunnet. Jeg har 
bestandig trodd at «hoved
fienden» til studentene var sta
ten. Men slik er det visst ikke 
Lnger. Nå er det vi ansatte i 
samskipnaden som er den far- 
bgste motstanderen, og vi er 
attpå til så infernalske at vi 
fortjener sammenligning med 
en viss kar der nede blant ild og 
svovel (jfr. overskrifta som var 
henta fra en artikkel i siste nr. 
av «Utropia»).
Vel, dette var kanskje en ek
strem tolkning av denne artik
kelen. På den andre siden er det 
mange av de ansatte i sam
skipnaden som føler seg 
uthengt pga. skriveriene i stu
dentavisa i de siste numrene. 
Dette gjelder i sær vi som job
ber på laveste plan i bedriften 
(barnehagepersonell, kanti- 
nepersonell m.m.
Slike uttalser som kom fram i 
stste «Utropia», kan nok gjøre 
seg bra på trykk, især i ei stu
dentavis. Det er jo fine radikale 
uttrykk som er brukt. Men den 
som skriver bør også tenke litt 
På virkninga av det som skri
ves. Vi vanlige lønnsarbeidere i

for vil vi sette alt inn på å nå fle
re. Og vi vil gjerne at Kristent 
Forum og Lærerskolelaget skal 
være steder der alle kan være 
med og finne seg til rette.

— Men er det ikke alminnelig 
høflighet å akseptere at mange 
mennesker, om ikke de fleste, 
har et annet livssyn enn deres? 
Når skal dere kristne begynne å 
la folk som ikke tenker som dere, 
være i fred?

KH: — Vi kommer aldri uten
om det faktum at kristendom
men i utgangspunktet er intole
rant. Jesus sier jo at «jeg er 
veien, sannheten og livet» — 
med disse ordene utelukker han 
jo at det skulle finnes noen annen 
vei til det vi kaller frelse, som er 
fellesskap med den gode Gud 
som har skapt oss. Og dette øns
ker jeg at folk skal få øynene opp 
for.

— Men med tanke på det vi 
kjenner til fra kirkas historie, 
med avlatshandel, heksebrenning 
osv., burde ikke det gjøre dere 
mer tilbakeholdne i i deres misjo- 
neringsiver?

ØH: — Vi har i allefall ingen 
grunn til å forsvare kirkas makt
misbruk. Som enhver annen or
ganisert sammenheng, kan kirka 
misbrukes. Og det er blitt gjort.

KO: — Så er det da heller ikke 
kirkas feilgrep og de gjerninger 
som mennesker har gjort i Kristi

samskipnaden føler oss utsatt 
for hets, men for administra
sjonen er det som å skvette 
vann på gåsa. Alle som kjenner 
Kaldhol litt, vet at han bare ler 
av det.
VI ØNSKER OGSÅ RETTIG
HETER I BEDRIFTEN VÅR
Arbeidere i Norge har med sin 
kamp oppnådd mange rettighe
ter og bedra kår, f.eks: kortere 
arbeidstid, bedre lønn, syke
lønnsordning ved sin bedrift: 
gratisreiser i persontransport- 
bransjen, lønnsglidning i indu
stribedrifter og rabattordninger 
i varehandelen, dvs. rettigheter 
som er knytta til virksomheten i 
bedriften. Noen bedrifter har 
også barnehage til de ansatte 
f.eks. sykehusene og Universi
tetet i Tromsø.

Dersom medisinerstudent 
Bjørn Nielsen eller andre fort
satt er prinsipiell motstander av 
at de ansatte skal disponere 
noen av plassene i samskip
naden, henviser jeg til «utklip
pet» fra «Pasientposten» ned
enfor. Er du også motstander 
av barnehage for de ansatte på 
sykehuset, universitetet o.l.?

Når vi ansatte i Studentsam
skipnaden ønsker flere barne
hageplasser er det fordi:

1. Vi ønsker også å kjempe 
for rettigheter ved vår arbeids
plass, og barnehager er en virk- 
somhet som er knytta til be
driften.

2. Av samskipnadens ansatte

navn, jeg er her for å forsvare. 
Min oppgave er derimot i peke 
på hva Kristus har gjort for men
neskene. Og i så henseende har vi 
ingen grunn til å skamme oss.

— Men er det egentlig noen av 
dagens studenter som har tid til å 
tenke på dette med Gud og Jesus 
— kristendom og evighet?

ÅB: — Jovisst! Det er jo helt 
tett med folk som har lyst til å 
prate om kristne spørsmål! Jeg 
har flere ganger opplevd å bli sit
tende i 6 timer og prate med folk 
i kantina. (Lenger er ikke åp
ningstida. ..)

Når jeg prater med folk, mer
ker jeg at det er mange ikke- 
kristne som er veldig interssert i å 
få vite hvordan kristne tenker, 
samtidig som mange har vrang- 
forestillinger om hva kristendom 
egentlig er. En annen ting er at 
mange av oss som er kristne, er 
redde og generte når samtalen 
begynner å nærme seg kristne 
spørmål. I allefall er vi veldig 
redde for å ta noe initiativ for å 
bringe kristne spørsmål på bane. 
Men til alle de som gjerne vil vite 
mer om hva kristendom er, vil 
jeg si: Kom bare og spør oss, for 
vi vil gjerne prate — sjøl om det 
ikke alltid ser sånn ut!

Vi vil presisere at dette er inn- 
sendt stoff som ikke står for re
daksjonens regning.

Red.

arbeider over 60 av dem i 
barnehagene. Av disse er over 
90% kvinner mellom 20 og 30 
år, dvs. i den alderen da de oft
est har småbarn. I tillegg er 
mange resterende 55 også kvin
ner (kantinepersonell, vaske
hjelp o.l.). Behovet for flere 
plasser er derfor stort, og dette 
er også viktig for stabiliteten i 
arbeidsstokken. — Hvor
mange menn blir hjemme for å 
passe småbarna pga. vansker 
med barnepass?

ØNSKER VI Å TA FRA 
STUDENTENE?

Nei, vi ønsker ikke primært å 
ta fra studentene. Men vi er 
klar over at dette kan bli konse
kvensen hvis vi får flere plas
ser. Samskipnaden kan bare ta 
av de 45 plassene den dispone
rer selv, og dette medfører na
turlig nok en interessekonflikt. 
Resulatet, mener jeg, bør bli en 
avveining av studentenes be
hov, de ansattes behov og den 
positive virkninga det kan ha å 
få et mer stabilt personale.

Jeg vil også foreslå en annen 
løsning: Universitetet dispone
rer et ikke ubetydelig antall 
plasser i samskipnadens barne
hager. Dersom det i stedet had
de sine egne personalbarne
hager, ville de ansatte i disse ar
beide for universitetet, og kun
ne derfor søke på disse plasse
ne. Av den grunn bør også uni
versitetet kunne avstå plasser til 
de ansatte i samskipnaden.

Blasfemi to
Vi har ikke vært på Kristent forum’s si

te møte, «Hva tror vi på?». Om det ble- 
avlyst eller avviklet vet vi ikke. Ikke tror 
vi at noen av de kristne ble omvendt hel
ler. Til det er vel massesuggesjonen for 
sterk.

Men vi hadde engang den ære av å

overvære generalprøven og oppbyggelses- 
møtet til Kristens seksualiv (les avholden- 
het), og vi må medgi at premieren var mye 
bedre. Den ble framført som et velregis
sert skuespill med ferdiglagde innlegg. 
Det var nesten ikke til å avsløre. Konklu
sjonen se side tre.

Årsmøte i Ruphus
Mandag 21/2 avholdt student
foreninga Ruphus årsmøte. 
Dessverre med bare 11 fram
møtte.

Det gamle styret la fram års
beretning og regnskap for fjor
året. Regnskapet viste et over
skudd på vel 7000 kroner, og 
årsberetningen fortalte om et 
meget aktivt vårsemester, men 
også om et labert høstsemester.

Ruphus’ framtidige struktur 
ble diskutert. Det ble klart at 
medlemskap i framtiden for
beholdes studenter ved IMR. 
Ruphus har tidligere vært en 
forening som har vært åpen for 
alle studenter, men har i prak-

NYHET MED PERSONLIG PREG

M
ed EX LIBRIS prege- 
sett gir du dine bøker, 
brevpapir, konvolut
ter, gavekort osv. et 
personlig og vakkert 

merke, til en rimelig pris.
Eksklusivt og praktisk. Løse prege- 
segl, utformet etter ønske, passer til 
samme håndtak. Skiftes med et 
enkelt håndgrep.
Seglene kan bestilles i tre varianter: 
EX LIBRIS boksegl. til merking av 
bøker, MONOGRAM segl i elegant 
dobbel skrifttype, for plassering på 
kort, servietter etc., og segl med 
NAVN/ADRESSE som kan tilpas- 
ses konvolutter og ark.
EX LIBRIS papirpreger personlig- 
gjør dine viktige papirer, og gir et 
elegant og varig identifikasjons- 
merke. En spesiell gave til noen du 
setter pris på, - til venner, familie, 
eller til deg selv.
Spør etter EX LIBRIS papirprege- 
sett hos din bok- og papirhandler.

sis fungert som en rén 1MR- 
forening. Årsmøteflertallet så 
det slik at IMR skal ha en egen 
forening, og at Ruphus egner 
seg til å fylle den oppgaven. Al
le større arrangementer (fes
ter!!) vil imidlertid være åpne 
for alle studenter ved UiTø.-

Det nye styret består av Fro
de Flægstad (leder), Bente 
Evjemo, Svein Ove Haugland, 
Harald Steen og Asgeir Finn- 
seth.

Styret håper å få aktiviteten 
opp på fjorårets nivå 
(vårsemesteret). Da foren
ingens kasse nå har nådd et 
passe nivå, vil vi forsøke å
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subsidiere aktiviteter som ikke 
kan gjennomføres i økonomisk 
balanse. Videre vil vi prøve å 
bli mer utadrettet og få til et 
samarbeid med andre organi
sasjoner, som Studentersam- 
funnet, Revyen ol. Nå når Stu- 
dentersamfunnet prøver å få i 
gang drift av Studenthuset vil 
vi gjerne være behjelpelig 
f.eks. ved innkjøp av diverse 
utstyr (ikke for dyrt). Dette vil 
vi også oppfordre andre stu
dentforeninger til.

PS.PS. Idet dette skrives får 
vi vite at samskipnaden har 
bestemt at all servering i Uni
versitetets kantiner skal foregå 
av dem. Overtredelser vil føre 
til politianmeldelse. Hvilke føl
ger dette vil få for Ruphus og 
andre studentforeninger må vi 
diskutere nærmere.



FYR OG FLAMME

Kjartan Fløgstad på ISI
Har Kjartan Fløgstad et budskap med sine ro
maner eller har han ikke? For analyserende 
nordisk grunnfagsstudenter var det tydeligvis 
en skuffelse og en kilde til grusom, men be
hersket, irritasjon at Fløgstad rett og slett be
nektet at han har et budskap å formidle. Er 
Fløgstad en selvopptatt, arrogant og grønn- 
tåpen troillsækk? Eller er det på tide å kaste 
gamle analyseskjemaer som allikevel bare 
hadde åpne rubrikker 
Fløgstad?

Av ROLF
Kjartan Fløgstads gjeste- 
forelsning på ISL demon- 
strerte tydelig 1) et manglen- 
de samsvar mellom for- 
ventninger til forelesere ge- 
nerelt og oppfyllelsen av 
denne forventningen, og 2) 
at nordisk grunnfag i 
Tromsø er på kollisjonskurs 
med Kjartan Fløgstad i sy
net på litteratur.

Disse to punktene henger, 
uten at det behøver å være 
slik, nøye sammen. Grun- 
nen til at det nå altså er slik 
(min objektivitet, trover- 
dighet, pålitelighet og ob- 
servasjonsevne bør her nøye 
vurderes) er å finne i det 
ikke ubestridelige faktum at 
Fløgstad ved sin måte å 
forelese på tok konsekven- 
sen av sitt litteratursyn. La 
oss se på Fløgstad som fore- 
leser for, om mulig, å spore 
opp en slags logikk i disse i 
og for seg ikke altfor opp- 
siktsvekkende påstandene.

«KRONIKØREN 
FLØGSTAD»

På forhånd ble det an

nonsert at Fløgstad skulle 
snakke om sitt forfatterskap 
generelt og Dalen Portland 
spesielt. Det som skjedde 
var at kronikøren Fløgstad 
snakket om litteratur ge- 
nerelt og forfatter Fløgstads 
litterære og politiske forut
setninger spesielt. Det ble 
mottatt med akk og ve, dels 
fordi Fløgstad uttrykte seg 
på en måte som var vanske
lig tilgjengelig og henviste til 
(tydeligvis) obskure teoreti
kere, og dels fordi han ikke 
presenterte en helstøpt og 
oppklarende analyse av sine 
romaner og ikke ville defi
nere seg selv langs en mål- 
middel og form-innhold ak
se. Som kommentar til disse 
innvendingene er Georg Jo- 
hannesens ord i «Om den 
norske skrivemåten» an
vendelige:

«Revisjonisme er å frata 
en teori alt som kunne med
føre praktiske endringer, 
slik at teorien blir lettere å la 
være å bruke, det vil si: 
Forståelig for tilhengere av 
status quo. Kravet om en 
lettfortalt, grei og velskrevet 
framstilling av et hvilket 

som helst emne er kravet om 
en revisjonistisk framstilling 
av emnet.»

Sitatet burde kunne stå 
ukommentert, men jeg leg
ger for ordens skyld til at 
jeg ikke oppfatter dette som 
en hyllest til det dunkle, tå
kete og obskurt intellektuel
le, men som en nedvurde
ring av uttrykksmidlene i 
sakprosaen som, stadig iføl
ge G. Johannesen, er: «en 
sum av sekundære modell- 
byggende systemer, som 
danner praktiske myter eller 
hverdagslige virkelighets
bilder i et eventyrspråk, som 
gjør verden så enkel som 
den ikke er for andre barn.»

«MONOLOGI»
Vi møter altså hos Fløgstad 
en motvilje mot det entydi
ge, mot å redusere og inn
ordne under ett prinsipp. 
Med andre ord: vi står over
for en motsetning mellom 
monologisk litteraturkri
tikk, representert ved nord
isk grunnfag i Tromsø, og et 
litteratursyn som er basert 
på det dialogiske eller poly- 
foniske prinsipp, represen- 
tert ved Fløgstad. A. Gem- 
zøe beskriver, i en artikkel 
om den russiske litteratur- 
kritiker M. Bakhtin, mo- 
nologismen på følgende må
te:

«... monologismen ses 
som konstituerende i idea- 
lismens hypostasering av 
«Ånden», «det absolutte 
jeg», «Bewusstsein iiber- 
haupt», i rationalismens 

dyrkelse af «la raison uni
que», og i utopismen, deri
blant den utopiske socialis- 
me «avec sa foi en la toute- 
puissance de Ia conviction». 
Indenfor denne ramme er 
kun en form for tankeud- 
veksling mulig, nemlig mes
ter og lærling, lærer og stu
derende: den patenterede 
sandhedsrituelle uddeling.»

«BAKHTIN»
Kjartan Fløgstads forfatter
skap står altså i opposisjon 
til det monologiske prin
sipp. Med Bakhtins termi
nologi kan vi si at Fløgstad 
arbeider ut fra et polyfonisk 
prinsipp. Den polyfone ro
mangenre kan, ifølge 
Bakhtin, føres tilbake til en 
sosial manifestasjon: mid
delalderens karneval. Fran
cois Rabelais «litteraliserte» 
karnevalet i renessansen, 
gjorde bruk av dets 
uttrykksformer, folkelige 
latterkultur, groteske
kroppsbilde og dets grotes
ke forvrengning av det 
verdslige, borgerlige, hierar
kiske samfunn. Men: «Iføl- 
ge pålitelige kilder oppsto 
den objektive virkelighet en 
gang på slutten av renessan
sen, da alle tilværelsens fan
tastiske egenskaper ble for- 
trengt ned i det evige mør
ke» (H. Bull-Hansen). Kar
nevalet ble etterhvert til 
«papirhatter og champagne, 
et overfladisk bobleparty 
der borgeren skulle glemme 
sin daglige funskjon» (H. 
Bull-Hansen). Likevel, 
Bakhtins diakrone, semio- 
tiske lesning av karnevalet, 
samt hans teori om språkets 
fundamentale dialogisme og 
ambivalens gjør han i stand 
til å utarbeide en teori om 
polyfoni i romangenren. 
Kort og overfladisk sagt in- 
nebærer polyfoni en de
gradering av forfatter- 
instansen slik at denne inn- 
går i romansens mangfol
dighet av likestilte bevisst- 
heter og deres verdener. 
Autoriteten oppheves, for
fatter og leser stilles på linje 
med helten, og ordets status 
forandres fra å ha en de- 
notativ funksjon som re
ferent til et referert saksfor
hold utenfor romanen. I ste
det oppstår et spill av kon
notasjoner mellom de for- 
skjellige stemmer. Prin
sippet bak polyfonien er det 
antiautoritære mangetydige 
samspillet mellom ideer: 
«the idea is interindividual 
and intersubjective. The 
sphere of it’s existence is not

Obskur teoretiker?

the individual conscio
usness, but the dialogical in
tercourse between conscio
usnesses» (M. Bakhtin).

«TILSLUTT»
For å summere opp: Nord
isk grunnfag i Tromsø for
ventet «den patenterte sann- 
hets utdeling» av Fløgstad. 
Men for Fløgstad er det helt 
irrelevant å definere seg selv 
innenfor begrepsparene 
mål-middel og form-inn
hold. I sitt essay Loven vest 
for Pecos avviser han da og
så problemstillingen form- 
innhold og snakker istedet 
om latens og manifestasjon:

«...motseiinga mellom 
latens og manifestasjon kan 
ikkje i seg sjølv avvisast som 
sjølvmotsigande idet den 
skapar ei motmeining 
innanfor ein diskurs og kan 
på den måten i radikal for
stand visa ut over diskursen 
ved å visa fram noko som 
ikkje kan uttrykkjast inna- 
nfor diskursen sjølv.»

Forelesninga på ISL viste 
hvor ubehjelpelig den mo- \ 
nologiske litteraturkritikk * 
er når den brukes på Fløg- s 
stad. Hans romaner vil for | 
alltid være et kuriøst språk- : 
lig kaos for den monologis- | 
ke litteraturktikk, som sø- 
ker å underordne formen et I 
innhold og enkeltdelene en 
enhet. Tilsutt, som en an- 
skueliggjøring av Fløgstads 
prosjekt, lar jeg Wim Runar 
Leites ord stå:

Utropia har fått seg en ny kopi
maskin. Eller for å være mer 
presis: Studentutvalget har flyt
ta inn på revyens kontor og tatt 
med seg en splitterny Xerox dit. 
Og dermed ble den kopimas
kina som revyen hadde lånt av 
sykepleierlærerutdanninga

«Ein forfattar som set seg 
som mål å formidla folkele
ge erfaringar må istadenfor 
å vera ein analyserande do- 
kumentarist måtte bli ein 
oral og altetande forfattar. 
Han må byggja på munn
lege kjelder og på munnleg j| 
overlevert tradisjon, og han 
må vera oral også i den sek
suelle og freudianske ty
dinga at han prøvar verda k; 
ved å ta ho i munnen og 
smaka på ho og spytta ut P 
noko av ho att som ord og L 
svelgja resten som taushet.»

KOPIMASKIN
Av TORA overhalt og flytta til Utropias 

kontor. Og da burde alt være 
idyll. Men nei. Sykepleie- 
lærerutdanningas maskin viste 
seg , til tross for et langvarig 
kuropphold hos Tromsø kon- 
tormaskinservice, å være besatt 
av. en innbitt uvilje til å 
fungere.

60-åras studentopprør ble 
skrevet på manuelle skrive

maskiner med fargebådnet på 
«av», og mangfoldiggjordt på 
stensilmaskiner. Og man kan si 
mye stygt om stensilmaskinene. 
De medførte et avsindig griseri 
med sverte. De slukte minst 50 
ark før man fikk justert dem 
riktig inn. Og etter 100 kopier 
røyk stensilen.

Men de var forståelige. De 
hadde i sitt sverte- og olje- 
dryppende indre en sjel man 
kunne forstå seg på. Som kun
ne tøyles med sinnsro og litt 
teknisk fingerferdighet.

Stensilmaskinene har utryk

kelig endt på historiens skrap- 
haug. Selv om et eksemplar av 
arten stadig er å finne på 
Utropias kontor i Søndre Toll- 
bugate. (Et kontor riksanti
kvaren for øvrig snart burde 
kaste sine øyne på, det kunne 
fredes og stå som et rotete mo
nument over studentopprøret i 
Tromsø).

Men altså: Problemet var 
kopimaskina. Mens tidligere ti
ders kopieringsutstyr het Ro- 
neo Vickers og var forståelige 
og tilhørte vår europeiske, me
kaniske kulturarv og ihvertfall 

ga oss en teoretisk mulighet for 
å fortså hva som var proble
met, er våre tiders kopimas
kiner utstyrt med lange, vokal- 
rike japanske navn og besatt av 
en for oss uforståelig orientalsk 
ondskap.

OK: Vi veit at det er «feilbe- 
tjening» og «Vi kan ikke se at 
det er noe i veien med maskin
en» det dreier seg om når mas
kinen ikke gjør sitt beste. (Eller 
som i det aktuelle tilfelle, ikke 
gjør noenting i det hele tatt). 
Og vi bebreider verken Tromsø 
kontormaskinservice eller japa

nerne. Vi konstaterer bare plui 
selig at vi er hjelpeløse ute 
dem.

De tidligere studentopprø' 
rerne trivdes i sine rotete, møk
kete kontorer og med sine gri
sete stensilmaskiner som det 
tross alt alltid var en eller an
nen innenfor rekkevidde som 
forstod seg på. Vi er generasjo
nen etter. Og vi må bare gi opp. 
80-åras studentopprørere har 
blitt byråkratisert og beseiret 
av sine egne kontormaskiner. 
Trist, men det er en kjensgjer
ning.
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«Lag diktning av studielivserfaringene!
Vårt daglige liv fortjener mer 
enn å bli oversett!»

...............Men man fikk da 
omsider et husstyre

Av KRISTIN
— Ja, slik inviterte altså avisa 
«Studentforum» til novel
lekonkurranse for studenter 
ved landets universiteter og 
høyskoler i januar 1982. De 
beste novellene er blitt redi
gert og samlet i en bok med 
tittelen: «Når det tause får 
ord på seg». Her blir vi ser
vert levende skildringer av 
unge fanatikere på vei ut av 
redet, famlende i sin nye til
værelse som student. De lilla 
skjerf blafrer, menn blir my
ke, kvinner er hissige og på
gående og sosialismen lever. 
Og så er det historien om han 
som går fra forskuddslån til 
forskuddslån og overlever 
ved å selge platespilleren. Her 
er bonde-ungdommer som 
kommer til tigerstaden, roter 
seg bort i fyll og narkotika og 
ender som evighets-studenter 
med runde briller, skjegg og 
anorakk. Frustrerte studiner 
på knøttsmå hybler et tema i 
en novelle, en annen handler 
om han som aldri roter seg til 
å ta eksamen.

A ____ ________ — AJwIrxxV var pOSb (innsendt anonymt)

EN SNERTEN LITEN SAK
— eller den fiolette mann og hans politiske 
kjønnsløshet.
Ikke er han rød, og ikke er han blå» Han er verken det ene eller det 
andre. Med andre ord er han ingen ting. Allikevel er han der. Og 
overalt. Spesielt i vårt eget miljø. Lett Kjennelig, — på fargen. Egentlig 
er han blå, tilsynelatende rød, altså død (som rød).

Hva gjør han?
Tilsynelatende er han i alt mulig engasjert, 
egentlig dirigert, 
altså studert.

Hvordan er han?
Tilsynelatende er han opptatt av ditt og mitt, 
egentlig egen profitt, 
altså er han en banditt.

Hva kan han brukes til?
Tilsynelatende passer han som ekspertise, 
egentlig ingenting som er verdt å prise, 
altså en kvise.

Hår gjør han?
Aldri gjør han ditt og aldri gjør han datt.
Han er stort sett slapp.

Han er Holett, rett og slett, 
mener det som andre har sett.
(eier ikke vett).
(Skulle noen tro at disse linjer har bestemte personer (studenter) i 
tankene, så har de helt rett.)

STUDENTBOLIG
Vi minner om at søknadsfristen for bolig høst- 
semesteret -83 er: 1. MAI.
Nærmere opplysninger og søknadsskjema fås 
ved henvendelse til:

Studentsamskipnaden
v/ Studentsekretariatet, Storgt. 25 
tlf.: 81 012

Kummerlig for studenter.
Selvfølgelig er det også 

blant denne samlingen gjort 
plass til en klatt kjærlighet. 
Her får vi høre om to intel
lektuelle og deres kjærlighet 
til hverandre, som i det store 
og hele går ut på kjekling om 
klasser, status etc. En ny vari
ant får vi imidlertid i histo
rien om hovedfagstudenten 
som tar seg et frisemester på 
en sydhavsøy for å avslutte 
sin oppgave — men mister ta
ket på både den og jenta han 
er sammen med.

Et lyspunkt i boka er en 
novelle med tittel: «Psyko- 
logistudentens seks villfaring- 
er...» Den er spennende å le
se fordi den er utradisjonelt 
oppbygd, og fordi den virke
lig har noe den vil si. F.eks. 
heter det i slutten: «Det må 
finnest andre måter å lære på 
enn å sitte på ein lesesal med 
dau smak i munnen og tungt 
hovud i ettertanke frå ein 
umeltande teori — og sjå på 
verda utenfor gjennom skitne 
glas».

Helhetsinntrykk av no
vellesamlingen: Middels bra. 
— Men, hvor ble det av alle 
dem som klarer seg, som tar 
eksamen, har venner, skriver 
brev heim, klarer seg nogen- 
lunde økonomisk, og synes at 
livet ikke er så allerværst 
kjiipt?

Tema for novellene skulle 
være virkelighet, og det er da 
heller ingen tvil om at det 
somkommer fram i utvalget 
nok er sant, men en har på 
følelsen at bare det negative 
ved virkeligheten kommer 
fram.

Nok en generalforsamling, 
denne gang med studenthus- 
et som sakens gjenstand. 
«Huset» var også lokalet, 
og forsamlinga var større en 
hva slike arrangementer 
gjerne pleier å være.

Noen forsagt forsamling 
var det ikke, ordstyrer Ole 
Berthelsen måtte til tider 
snakke SVÆRT høyt for å 
bli hørt. Langt møtes ferd 
mot natt kunne stå som be- 
skrivelse på en debatt preget 
av endeløs pilling på detal- 
jer.

Det var lover for student- 
samfunnet og huset som ble 
hovedsaken. Det var sterk 
uenighet på hvorvidt man 
skulle ha en kort rammelov 
eller tysk grundighet på alle 
punkter. (Den ivrigste til
hengeren av sistnevnte syns- 
punkt tok ordet minst 50 
ganger i løpet av debatten). 
Skal studentsamfunnet ha 
noen særstilling i huset og 
husstyret? Her var også 
synspunktene delte, og ue- 
nigheten kanskje sterkere 
enn det som kom til uttrykk 
i debatten.

Møtet sneglet seg gjen- 
nom en vrimmel av end- 
ringsforslag og endte opp 
med lovene som er trykt un
der. Når man kom til hus- 
styrevalget var således alle 
trøtte av møtet og valget 
gikk uten komplikasjoner. 
Praktisk. Dessuten var in
gen uenige. Husstyret ble: 
Reidun Karlsen, Einar 
Sandsdalen, Knut Johnsen 
og Vegard Hansen.

••••

UKA 
ER 
LØS

Av TORA
Uka er løs! Den er løs først i 
oktober, men planene er for
lengst påbegynt. Ukestyret er 
valgt, og kontakter i ymse ret
ninger er gjort.

Kjernen i UKA blir selv
følgelig REVYEN, som har 
premiere 7., 8. eller niende ok
tober. Ellers er det meninga å 
få med alt som kan krype og gå 
av foreninger og tiltak på uni
versitetet.

Den sentrale samlingssted 
for aktiviteter vil bli 
«HUSET». Men husets skjebne 
avhenger som kjent av at kom
munestyret ser i nåde til det og

gir det lov til å selge øl. (Eller 
viser vilje til å være universi
tetsby på alvor eller bryte sine 
egne retningslinjer for n-te 
gang, etter som en ser det). Så 
det blir spennende... Primus 
motor i ukeplanene er den 
ustoppelige Erling Ringø. Res
ten av ukestyret (eller «trium
viratet» som man kunne vær 
fristet til å kalle det etter Er
lings nokså udiplomatiske po
engtering av at ukestyret hadde 
behov for ubegrenset autoritet) 
er Ingvild Nordøy og personen 
lengt til venstre på bildet som 
heter Jenny og går på 1SL.

Som sagt: Mye er planlagt, 
men lite er avgjort. Vi gleder 
oss!

LOVER FOR STUDENT-SAMFUNNET I TROMSØ. I

1. Formål:Studentsamfunnet har som fremste formål å samle studentene 1 
til et fritt ordskifte og skape et aktivt studentmiljø 1
Studentsamfunnets aktiviteter deles inn i et vårsemester | 
1/1-30/6,og et høstsemester 1/7-31/12.

2. Medlemskap: I
Rett til medlemskap med stemmerett i studentsamfunnet har 
universitets og høyskole-studenter i Tromsø.Rett til med- I 
lemskap uten stemmerett,har ansatte ved disse lærestedene.

3. Adgang til arangementer:
Til lukkede møter i studentsamfunnets regi har kun med- I

lemmer adgang ..Disse har rett til å medbringe en gjest.Til 
apne møter har alle , også ' ii.ke-medlemmer adgang.
4 .Generalforsamlingen:
Generalforsamlingen er studentsamfunnets høyeste organ. 
Ordinær generalforsamling avholdes ved hvert smesterstart 
Ekstra ordinær general forsamling blir holdt når halvparten 
av styret eller 10% avmedlemmene med stemmerett forlanger 
dette.Ekstraordinær generalforsamling er besluttningsdyktiq 
nar minst 10% av medlemmene er til stede.Generalforsamlingen 
skal annonseres minst en uke i forveien med offentliggjørinq 
av forslag til dagsorden. y

5.Styret:
Styret er studentsamfunnets øverste organ mellom generalfor
samlingene . Styret består av 6-10 medlemmer,oa dette konsti
tuerer seg selv.Det sittende styret er pliktig til åorganiser 
generalforsamling.med nyvalg ved neste semesters start.Det 
plikter samtidig å legge fram en beretning over siste smester

6. Medlemskort:
Ved innmelding i studentsamfunnet utstedes medlemskort Med
lemmene kan ikke overdra eller låne bort sitt kort.De må på 
forespørsel kunne legitimere seg for å kunne gjøre bruk av j 
sine rettigheter.Medlemskap gjelder for ett semester om I
gangen.Styret fastsetter medlemskontigenten.

7. Endring av studentsamfunnets lover:
Endring av studentsamfunnets lover kan bare foretas på gene-I 
ralforsamlingen der forslaget bifalles av minst 2/3 av de I 
stemmeberettigede.

8. Allmøter:
Resolusjoner og andre ordinære vedtak kan vedtas av allmøter I 
istudentsamfunnet med simpelt flertall.Framlegg til resolu- l 
sjoner og vedtak må være styret senest ihende 3 døgn før | 
møtet holdes.Styret plikter å opplyse om dagsordenen senest I to døgn før møtet.

3.Lover for bruk av studenthuset:
a) Studenthusets fremste mål er å fremme et aktivt miljø 1
blant studentene i Tromsø på tvers av institutter og I
studiesteder.

b) Driften av huset er underlagt Studentsamfunnets qeneral- I 
forsamling.c) Et krostyre bestående av 5/7 personer er ansvarlige for I 
den daglige drift av huset.Et av disse medlemmene opp- A 
nevnes av styret i studentsamfunnet.Resten velges på M 
Studentsamfunnets generalforsamling i vårsemesteret. 
Krostyret plikter å legge fram årsberettninq på vår-

- semesterets generalforsamling.Det gamle styret plikter å I 
assistere det nye styret i en overgangsperiode på en 
maned.

d) Styret i studentsamfunnet har krav på en fast møtedaq
i uka.

kort.De
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Samisk

Samisk kulturuke til høsten. Det 
er Regnor Jernsletten, kasserer i 
Romssa Samiid Searvi som opp
lyser dette til Utropia.

Vi tar sikte på å arrangere uka 
i oktober. Det blir konserter, ut

stillinger og vi jobber også med å 
få Aillohas hit, kjent samisk joi
ker som blant annet har vært på 
Festspillene i Harstad. Men vi er 
avhengig av finansieringa for å 
få dette til.

Hva er samisk identitet? Samfunnsutviklinga og urbaniseringa har ført samer over til andre næringsgreiner 
med de konflikter det skaper. Dette er noe av det man vil få satt ord på under ei samisk kulturuke til høs
ten.

Det vil bli arrangert seminar 
om samer og samisk identitet, 
der vi kommer til å rette søke- 
lyset eller kanskje bedre et an- 
grep på den romantiske inn- 
stillinga. Vi vil sette søkelyset1 
på samepolitikken og målset- 
tinga med denne. Og blant 
annet få dette belyst av for- 
fattere og kunstnere.

I dag er det å være same 
veldig konsentrert om indre' 
Finnmark og det som skjer 
der. Vi vil få folk til å innse at 
samfunnsutviklinga og
urbaniseringa har ført til 
overgang til andre nærings- 
greiner slik som servicenæ- 
ringer og administrasjon. 
Dette er noe vi også må tenke 
på hvordan vi skal tilpasse 
oss.

UTDANNELSE
Slik som å skaffe seg 
utdannelse blir betraktet som 
å fjerne seg fra det samiske. 
Vi vil forsøke å finne ut hvor 
utbredt en slik innstilling er, 
prøve å få satt ord på det og 
få det diskutert.

kulturuke & kmuiri
Av RAGNAR LURÅS Skrik & ull,

Det er videre kan si er at 
jeg ikke tror det er noen som 
har det syn at det å være same 
utelukkende kan knyttes til 
industrialisert miljø. Man vil 
alltid trekke med seg bak-

Regnor Jernsletten, kasserer i 
Romssa Samiid Searvi.

grunnen man har hjemmefra 
enten man kommer fra jord- 
bruksmiljø, reindriftsmiljø el
ler fjordfiskermiljø.

MÅLSETTINGA
er at man får satt ord på disse 
forestillingene, hva det inne- 
bærer å være same og hva det 
ikke er. Man kan spørre seg. 
hvordan det er å være idustri- 
arbeider og same, om det går 
an å kombinere.

Det er fortsatt und^rsøkel- 
ser blant samer i Stockholm, 
den første tanken var å få 
presentert den undersøkelsen. 
Men vi kom fram til at med 
dette som utgangspunkt ville 
det være å fokusere på for- 
tida istedenfor framtida. Et 
sånt utgangspunkt kunne føre 
til at man hekta seg opp i pro- 
blemene istedenfor å løse 
dem.

Derfor fant vi ut at vi heller 
skulle se på holdninger som 
man ubevisst trekker med 
seg. At man skulle få i stand 
en diskusjon om disse grunn- 
holdningene.

Utropias påtenkte presseklipp- 
spalte ville, om den hadde eks- 
istert, kunne ha presentert god- 
biter fra ettervinterens universi- 
tære hyl & kvidder. Vi noterer 
oss ikke minst studentsamfunn- 
styret, som ble presentert over 
1/2 side i Dagbla’ allerede før 
de hadde arrangert et eneste 
møte. Eller hva med medisin- 
studentene som «Nordlys»’ fo
tograf fikk til å sette igang det 
rene maskeradeball utenfor 
teoribygget i anledning en sak 
som viste seg å ende i et dæft 
kompromiss? Eller Åse Hjort 
Leirvik («Vi er ikke furier»)? 
Men vi savner det skikkelig 
skikkelige, det virkelig store 
oppslaget om virkelig ingen- 
ting. Avisene er da fulle av 
sånt? Vi ber om tips fra leserne. 
Ølflasker i premie. Men for å 
forhindre unødige skuffelser: 
tips om tomprat honoreres 
selvfølgelig med tomme flas- 
ker.

Åpent brev til 
«Studentforum»

Hei Studentforum! I årets førs- 
te nummer av Sf er Tromsø 
omtalt hele 7 ganger. Første 
gang er i en artikkel om at Stu
dentforums dekning av ting 
som skjer utafor Oslo stadig 
blir bedre. De seks siste gange
ne er i vignetten til spalta 
«uniplukk». Vi takker for all 
oppmerksomhet som på denne 
måten blir Tromsø til del i vårt 
nasjonale studentorgan. Mange 
takk.

Et skikkelig linjeskifte

bør foretas med brask og bram 
og så mange tilhørere som mu
lig. Ikke sånn som stadig flere 
har fått for vane: Man bare 
holder kjeft en stund og håper 
ingen legger merke til hoe.

Men Jarle Weigård har fore
tatt et av den gode gamle sor
ten. På studentsamsfunnsmøtet 
12/3 mente han det var helt i 
orden at de ansatte i samskip
naden fikk 6 av studentenes 
barnehageplasser. På hoved- 
allmøtet 14/3 la han fram et 
protestforslag mot det. I det 
hele tatt: Med to dagers mel
lomrom, for full offentlighet. 
Sånn skal det gjøres!

MM.
har løyve til å drive med 
studentpolitisk verksemd i 
Tromsø. Det er ikkje lov å 
omsetje kortet.

NORDNORSK MÅLUNGDOM
Postgiro 519 7231 - Bankgiro 4700.22.90460 

Postboks 1082 - 9001 Tromsø

SISI?
studentutvaIet

Utropias tegner KristinE mener 
bestemt å ha truffet den omtal
te forvirrede student under re
gistreringen, og bet seg (boks
tavelig talt) merke i den origi
nale tannstillingen. Slik ser alt
så vedkommende ut.

Den totale forvirring
Som nevnt i «fagplukk», finnes 
det en student som er registrert 
stort portrettintervju m.bilde

Ingen kom alvorlig i klemme 
under Prestvannsmesterskapet 
i lukeparkering som ble av
viklet i påska.
ved Li Tø uten å være påmeldt 
eller tilknyttet noe som helst 
fag eller institutt. Vi har ikke 
funnet ut om dette er en såkalt 
«åndsstudent» («vi studerer jo 
alle»), om registreringa har 
skjedd i ekstrem bakrus, eller 
om vi simpelthen står overfor 
glansstudenten som er så opp
tatt av lærdommen at alt annet 
er uten betydning. 1 alle fall lo
ves vedkommende, at han/hun 
kan huskeBven^hun/han

LØYVE 
kort

Som nevnt i forrige nummen 
Utropia, er det utarbeidet i 
løyvekort for dei som ynskjer 
drive studentpolitisk verksen 
i Tromsø. Og slik ser kortet i

hvis hun dukker opp på d( 
som det heter, uten løyve f. 
NNMU) herværende orgai 
kontor. Og fremfor alt: Hv 
er studieveilederne? Dette n 
da være en ønskepasient!

Redaktør av 
Studentforum 

Studentforum er avisa til Norsk Studentuni 
on. Avisa vil komme ut med 8 nummer' 
1983.
Redaktørstillingen blir ledig fra 1. august, o< 
det søkes derfor etter ny redaktør med muli? 
tiltredelse fra 1. juni.
Søkere må ha utdanning og/eller praksis 
som gjør at han/hun kan klare jobben tek 
nisk/administrativt. I tillegg vil det bli lag' 
vekt på eventuell bakgrunn i studentpolitisk 
arbeid og/eller arbeid i studentmedia. Søken 
må beherske begge målføre. Kvinnelige søkf 
re vil bli foretrukket ved lik kvalifikasjon 
Stillingsinstruksen for redaktørstillingen 0 
for tiden under utredning. Nærmere oppty* 
ninger om stillingen ka i fås ved henvendels« 
til landssekretæren i NSU, tlf. (02) 56 69 
eller til redaktøren, tlf. (02) 56 41 07.

Fornyet søknadsfrist: 1. mai.
Hvis søknadsfristen er for kort: ta kontakt!

Hummer


